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nas aero
glasilo kemične, grafične 

in papirne industrije celje

letnik XXI — številka 5—6

celje, oktober, november 1982
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albina cizej, karmen dovč,
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bojan ogorevc, jelka sorčan

tehnično vodstvo

peter osel

glavni in odgovorni urednik

jože randl
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tone škerbec

fotografije

boriš trstenjak

tisk

aero, tozd grafika

za tiskarno drago vračun

naslov uredništva 
kadrovski in splošni sektor aero 

celje, čuprijska 10

po mnenju republiškega sekretariata za prosveto 
in kulturo, št. 33-316/78, je glasilo naš aero 

oproščeno temeljnega davka od prometa
proizvodov

glasilo izhaja desetkrat letno 
naklada 2.300 izvodov



PO KONGRESIH NAŠIH SINDIKATOV

V

Odgovornost mora biti naše te
meljno vodilo pri delu. To bi bi
la kratka in jedrnata, vseosbež- 
na ugotovitev obeh minulih kon
gresov sindikatov. Tako 10. slo
venskega kot tudi 9. jugoslovan
skega najvišjega srečanja sindi
kalnih delavcev.

Kot je bilo pričakovati, je 10. 
kongres Zveze sindikatov Slove
nije kritično pretresel aktualne 
gospodarske in družbene razme
re, predvsem pa je izpostavil od
govornost kot tisto stalnico, ki 
mora prežemati delo slehernika v

bitki za stabilizacijo in razvoj sa
moupravnih socialističnih odno
sov.

»Sindikat mora biti nosilec ak
cije,« je na kongresu dejal pred
sednik slovenskih sindikatov Mar
jan Orožen, »da se v vsaki orga
nizaciji združenega dela oziroma 
v družbeopolitični skupnosti oce
ni, zakaj se za zagotavljanje za
konitosti in odgovornosti ne upo
rabljajo možnosti, ki jih daje naš 
samoupravni sistem, oziroma za
kaj se stvari v večji meri ne ure
jajo po samoupravni poti, zakaj

tudi tedaj, ko imamo v rokah 
škarje in platno, čakamo na dr
žavo.« Potlej pa je nadaljeval: 
»temeljno vprašanje odgovorno
sti je, da vse institucije našega 
sistema in posamezniki v njih de
lujejo v skladu s svojimi poobla
stili.«

Kongres je dal nove spodbude 
v boju za nadaljnji razvoj samo
upravnih družbenoekonomskih 
odnosov in za uresničitev ciljev 
gospodarske stabilizacije. Hkrati 
pa je pozival, da se morajo sindi- 

(Nadaljevanje na 102. strani)

Iskrene čestitke ob 29. novembru!

Družbenopolitične organizacije, samoupravni organi 
delovne organizacije AERO in uredništvo glasila
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(Nadaljevanje s 101. strani) 
kati otresti formalnih oblik dela 
ter se bolj ukvarjati z dejanski
mi interesi in problemi delavcev. 
Seveda pa je od vseh nas odvis
no, kako bomo spodbude, sklepe 
in zaključke kongresa v praksi 
tudi uresničili.

Za 9. kongres Zveze sindikatov 
Jugoslavije pa velja ugotovitev, 
da je pravzaprav zaključil prvi 
del svojega dela, kajti že v teh 
prvih dneh kongres nadaljuje de
lo v tovarnah, v delovnih organi
zacijah, v občinah, v vseh delov
nih okoljih. Sklepe, ki jih je spre
jel, je treba namreč vpeti v vsak
danjo samoupravno prakso, tre
ba jih je uresničiti dosledno in z 
veliko mero odgovornosti, še po
sebej zato, ker je kongres enot
no izpričal globoko zaupanje v 
ustvarjalne sile delavskega razre
da ter izrazil zavest in sposob
nost premagati probleme in sla
bosti, ki se v sedanjem gospodar
skem in družbenem trenutku po
javljajo. Posebej uresničevanje 
dveh najpomembnejših družbe
nogospodarskih in razrednih na
log je izpostavil 9. kongres Zveze 
sindikatov Jugolsavije: prva je 
povezana z nadaljnjim uresniče
vanjem samoupravljanja, druga 
pa terja dosledno izvajanje dogo
vorjene politike gospodarske sta
bilizacije.

Glasen aplavz delegatov so po
žele besede iz uvodnega govora 
predsednika sveta Zveze sindika
tov Jugoslavije Bogoljuba Ne
delj koviča, posebej tedaj, ko je 
govoril o zaposlovanju kot bi
stvenem dejavniku družbenogo
spodarskega razvoja. Opozoril je 
na številne možnosti za večje in 
produktivnejše zaposlovanje, de
legate pa pozval, naj zavzemajo 
jasna in odločna stališča in naj 
poskusijo doseči, da bi odhajali 
v pokoj vsi, ki so izpolnili pogo
je za to, naj si prizadevajo one
mogočiti delo upokojencev in 
prepovedati nadurno delo. Sku
šajo naj omejiti dopolnilno delo 
na najmanjšo možno mero in da 
bi tiste, ki nočejo sprejeti pre
kvalifikacije ali ponujenega dela, 
črtali s seznama nezaposlenih.

Žigosati je treba tudi zaprtost do 
zaposlovanja mladih, posebej še 
pripravnikov in žena ter pozvati 
na odgovornost vse, ki ne spoštu
jejo prednosti pri zaposlovanju 
ali iščejo »luknje« v razpisih.

Bogoljub Nedeljkovič je tudi 
poudaril, da so nezaposleni stro
kovnjaki in kvalificirani delavci 
pravzaprav velike skrite možno
sti za hitrejši in uspešnejši mate
rialni razvoj ter uresničevanje 
gospodarske stabilizacije. To nje
govo misel velja povezati tudi z 
besedami Andreja Marinca, pred
sednika CK ZKS, ki jih je izre
kel ob zadnjem obisku v celjski 
občini. Tedaj je posebej govoril 
o pomenu celodnevne osnovne šo
le in izobraževanja za uresniče
vanje ciljev gospodarske stabili
zacije. Dejal je, da postaja zna
nje na sedanji stopnji gospodar
skega razvoja celo pomembnejše 
od surovin in da je najbolj učin
kovit proizvodni faktor. In da 
znanje nenazadnje vodi k življe
nju na višji stopnji razvoja, ter 
k učinkovitejšem gospodarjenju 
z družbenimi sredstvi.

Predkongresne in pa razprave 
na 9. kongresu Zveze sindikatov 
Jugoslavije so znova dokazale, da 
se zavedajo izjemno težkega po
ložaja in kopice nalog. Vedo, da 
bodo morali huda stabilizacijska 
bremena nositi na svojih plečih 
in pripravljeni so tudi na odre
kanja. Zahtevajo pa od vseh — 
od sotovarišev v lastnih vrstah in 
od vseh drugih — da se stabili
zacijska bremena enakomerno 
porazdelijo na vse in da se poveča 
konkretna odgovornost posamez
nikov in skupin za delo oziroma 
rezultate dela, za katerega so pla
čani. Kdor ga ne more, naj ga 
prepusti drugemu, je bilo v raz
pravi večkrat slišati.

Vseh sklepov kongresa pa seve
da ne bo mogoče zlahka in na
enkrat uresničiti — tega se zave
dajo vsi. A mnogo prej zagotovo, 
če bodo o pogojih ustvarjanja in 
delitve dohodka zares odločali 
sami delavci in ne drugi namesto 
njih.

NAŠ DELEGAT

Med petintridesetimi delegati, 
ki so zastopali celjske delavce na 
desetem kongresu slovenskih sin
dikatov, je bil tudi naš sodelavec 
Rudi Stopar.

Kot dolgoletnega in prizadev
nega družbenopolitičnega in stro
kovnega delavca ga vsi dobro po
znamo. Na kongresu je razprav
ljal o inventivni dejavnosti in 
nujnosti njenega še hitrejšega 
spodbujanja, saj je ugotavljal ne
katere vzroke zaostajanja inven
tivne dejavnosti in poudaril, da 
tudi v sindikatih še ni bilo stor
jeno vse, kar bi moralo biti.

V poglobljenem pristopu k te
mu pomembnemu področju je iz
postavil problematiko pravilnega 
vrednotenja inovacij. Znova in 
znova se postavljajo vprašanja, 
kako vrednotiti inovacije stro
kovnjakov z dosežki množične in
ventivne dejavnosti. Rešitev je 
gotovo v pravilnih merilih uspeš
nosti in stalnih prizadevanjih za 
spreminjanje miselnosti in seda
njega dela na področju inventiv
ne dejavnosti. Še več prizadevanj 
bo tudi treba v vseh delovnih o- 
koljih, tako da bo v zavest sleher
nega delavca prodrl pomen te de
javnosti za naše celotno gospo
darstvo in družbo.

40. KONGf^S
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KAKOVOST BLAGA IN IZVOZNA DEJAVNOST

Težak gospodarski položaj,' 
čimvečji izvoz, pomanjkanje ka
kovostnih surovin, pomanjkanje 
rezervnih delov itd., so besede, ki 
jih vsak dan slišimo neštetokrat.

Kaj to pomeni v prizadevanjih 
za doseganje kakovosti izdelkov 
za izvoz, vemo predvsem tisti, ki 
se najbolj neposredno ukvarja
mo s to problematiko.

V Tovarni celuloze in papirja v 
Medvodah izvažamo skoraj iz
ključno na konvertibilno tržišče 
(Italija, Švica, ZR Nemčija), to 
pa pomeni zahtevno kakovost iz
delka, vzporedno pa je znano, da 
finančnih efektov v primerjavi z 
domačim tržiščem, ne moremo 
primerjati (drugo področje). Upo
števati tudi moramo, da je naša 
tovarna pričela z izdelavo papir
ja šele leta 1976, kar pomeni, da 
je bilo potrebno praktično na no
vo pričeti z osvajanjem posamez
nih kakovosti papirja za trg, kaj

šele kakovostnih vrst papirjev za 
zahtevno zahodno tržišče. Lahko 
trdimo, da imamo dokaj dobro 
organizirano kontrolo kakovosti, 
v tesni povezanosti s proizvod
njo, kar nam omogoča, da je zdaj 
izvozna kakovost na primerni 
ravni. Ne smemo pa pozabiti na 
lastni razvoj, v povezavi z zuna
njimi inštitucijami, kar je pred
pogoj za vse boljšo in zanesljivej
šo kakovost.

Povsem jasno je, da še ne iz
važamo bolj zahtevnih vrst pa
pirja, vendar pa je razvoj usmer
jen prav k temu cilju, ki je v iz
vozu več lastnega znanja in s tem 
tudi izboljšanem gospodarskem 
učinku.

Predpogoj za še boljšo in pred
vsem enakomernejšo kakovost 
izdelka pa je dobra opremljenost 
papirnega stroja (avtomatika, in- 
štrumentacija ipd.). Ob težavnem 
stanju našega gospodarstva pa na

tem področju vse bolj zaostaja
mo in postavlja se vprašanje pod
rejenosti na tržišču zaradi manj 
zanesljive in enakomerne kakovo
sti. Menim, da v danih pogojih 
proizvajamo papir na dokaj viso
ki ravni, vendar pa kakšnega bi
stvenega napredka ni mogoče na
rediti brez stalnih vlaganj v 
opremljenost stroja.

Drugo pomembno področje so 
kakovostne surovine, katerih pa 
je na domačem tržišču vse manj, 
uvozne možnosti pa so, kot je 
znano, zelo omejene. Razvoj na 
tem področju gre v smeri zame
njave uvoženih surovin z doma
čimi. Prav v tem pa smo dosegli 
že dobre uspehe, nekatere uspeš
ne zamenjave za pričakujemo v 
bližnji prihodnosti. Vse to je oz
ko povezano z izvozom in kako
vostjo izdelanih papirjev.

Alojz Smrekar

IZVOZNI USPEHI NISO SLABI

V razpravah o gospodarjenju 
največ pozornosti namenjamo 
prioritetni nalogi — uresničeva
nju izvoznih ciljev. O tem smo se 
pogovarjali z vodjo sektorja zu
nanje trgovine, Jurijem Ludvi
gom.

Sklop vprašanj o široki proble
matiki smo strnili v oceno, teža
ve in možnosti.

Jurij: LUDVIG: — Ko ocenju
jemo naše izvozne rezultate, lah
ko rečemo, da so, kljub stalnim 
težavam, dokaj zadovoljivi. Lah
ko pa bi bili še boljši, če bi lahko 
izpolnjevali zahtevane dobavne 
roke, stalno prisotnost na trži
ščih in dokončno spremenili še 
vedno slab odnos do proizvodov, 
namenjenih za izvoz. Naši izvozni 
cilji bi bili boljši tudi ob pravil
nih skupnih dogovorih temeljnih 
proizvodnih organizacij, z uredit
vijo dohodkovnih odnosov in stal

nim prizadevnim sodelovanjem z 
izvozno službo.

Sicer ugotavljamo, da so se 
prav tu stvari izboljšale, da je 
prodrlo spoznanje, da so izvozni 
cilji in naloge doseženi le ob 
skupnih odločitvah. Vendar nam 
ob dejstvu, ki smo ga sprejeli, da 
brez izvoza ni obstoja, še vedno 
največje težave povzroča odgo
vornost. Ob izboljšanju lede bi 
lahko bolj optimistično gledali v 
prihodnost.

Če se poglobimo v problema
tiko temeljnih organizacij, ugo
tavljamo naslednje:

Pri izvozu celjske Kemije ne 
moremo mimo dejstva, da je sa
mokopirni papir še vedno nosilec 
celotnega izvoznega bremena. Vse 
napore usmerjamo v razširitev 
ponudbe na tržišču še z jasnitom, 
indigom in karbonom. Proizvodi 
šempetrske Kemije so trenutno

izpostavljeni svetovni konkurenč
ni ceni, predvsem samolepilni 
trakovi, vendar z osvajanjem no
vih tržišč upamo, da se bodo re
zultati izboljšali. Grafika predvi
deni izvozni načrt dosega, odpi
rajo se še velike možnosti, je pa 
še vprašanje, če bomo ob seda
njih proizvodnih zmogljivostih 
lahko zadovoljili povpraševanje. 
Nujno bi kazalo poiskati možnost 
nabave tiskarskega stroja, ki bi 
imel velike zmogljivosti. Nasploh 
pa bi morali še bolje izkoristiti 
proizvodno povezanost naše re
produkcijske cerige.

Naši načrti za leto 1983 so real
ni, gotovo ne moremo pričakova
ti skokovitih odstopanj, vendar 
možnosti niso majhne ob skrajno 
vestnem, doslednem in odgovor
nem delu vseh delavcev.
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OBLIKOVANJE RAZISKOVALNE ENOTE V AERU

Skladno z Zakonom o razisko
valni dejavnosti smo v Aeru pri
čeli s pripravami za ustanovitev 
in oblikovanje raziskovalne enote. 
Pobudo je podprl Razvojni svet 
naše delovne organizacije že na 
seji meseca marca.

Za kaj v bistvu pri tem gre. 
Spodbuda za našo odločitev je 
široka akcija družbenopolitične 
skupnosti, ki naj zagotovi čim 
boljše povezovanje raizskovalne 
dejavnosti v okviru Raziskovalne 
skupnosti Slovenije. Cilj pa je že
lja po čim boljši izkoriščenosti 
lastnega znanja na celotnem slo
venskem raziskovalnem področ
ju.

Tako kot vse druge raziskoval
ne enote bomo morali tudi mi 
zgraditi lastno bazo podatkov na 
osnovi primarnih in sekundarnih 
informacij. Izdajali bomo IN- 
DOK bilten Raziskovalne enote, v 
katerem bomo navedli dela,kijih 
opravljajo raziskovalci, povzetke 
iz strokovne literature in periodi
ke, ki jo prejemamo. S tako in
formacijo se bomo vključili v 
izmenjavo v okviru Raziskovalne 
skupnosti Slovenije in lažje pri
šli do prepotrebnih informacij. 
Izvedeli bomo, kdo se v Sloveniji 
ukvarja s kakšnim raziskovalnim 
problemom in kakšni so rezulta
ti. Od pravilne uporabe teh infor
macij bo v prihodnje odvisen tu
di uspeh našega dela.

Če povzamemo cilje, ki jih za
sledujemo ob formiranju razisko
valne enote, so le-ti naslednji:

— Ob izvajanju razvoj no-raz- 
iskovalnega dela, pospeševanju 
prenosa rezultatov tega dela v 
proizvodno prakso in povezova
nju z raziskovalnimi organizacija
mi, bo raziskovalna enota oprav
ljala delo v okviru programov re
publiške raziskovalne skupnosti 
in PORS, kar zdaj ni mogoče. To 
pa omogoča tudi financiranje 
Aerovih programov raziskav iz 
družbenih sredstev.

Oblikovanje takšne raziskoval
ne enote omogoča kandidiranje

za sredstva raziskovalne skupno
sti in bančne kredite, ki so na
men j eni razvoj no-raziskovalnemu 
delu, ker bodo v prihodnje ta 
sredstva dodeljevana samo orga
nizirani in širše družbeno verifi
cirani raziskovalni dejavnosti.

— Sledili bomo strateškim vi
dikom usmerjanja raziskovalnega 
dela, kar ima v današnjih real
nejših — zoženih pogojih gospo
darjenja tudi širši družbeni po
men.

— Razvojno delo bomo tržno 
usmerili, pri tem pa moramo za
sledovati tržne možnosti na med
narodnem tržišču. Za pospeševa
nje raziskovalnega dela moramo 
zagotoviti programske tržne raz
iskave.

— Razširili bomo dejavnost za
ščite industrijske lastnine.

— Oblikovati in dolgoročnejše 
usmeriti moramo tudi INDOK 
dejavnost in kakovostno dopolni
ti, tako da bo postala eden od te
meljnih pripomočkov za razisko
valno delo.

— V okviru Aera moramo za
gotavljati nadaljnji razvoj repro
dukcijske celote v smeri visoke 
specializacije in v smeri proiz
vodnje oziroma povezav za pro
izvodnjo osnovnih surovin. Last
ne razvoj no-raziskovalne progra
me moramo vključiti v posamez
na regionalna področja in v cilje 
prestrukturiranja proizvodnje v 
širši družbenopolitični skupnosti.

— Zagotoviti moramo usklaje
vanje raziskovalno-razvoj nih in
teresov na ravni delovne organi
zacije.

Pri odločanju o vprašanjih s 
področja raziskovalne dejavnosti 
sodelujejo v delavskih svetih tudi 
delegati uporabnikov raziskoval
ne dejavnosti, tj. naših temeljnih 
organizacij.

Naj zaključimo z ugotovitvijo, 
da gre pri tej akciji za presega
nje ozke podjetniške miselnosti 
na področju raziskovalne dejav
nosti in za odpiranje v širši druž
beni prostor.

Vasja Birsa
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OBISKALI SMO NAŠ OBRAT V LOKI PRI ŽUSMU

Danes lahko ugotavljamo, da 
je obrat odigral svojo vlogo in da 
izpolnjuje zastavljene naloge, pa 
tudi presega. Dovolj zgovoren je 
podatek, da je obrat v dveh letih 
malo več kot trikrat povečal ce
lotni prihodek, pomembno pa je 
tudi, da zagotavlja delo 44 de
lavcem in po svoje veliko prispe
va k razvoju in napredku tega 
dela Kozjanskega.

V obratu teče proizvodnja ra
čunskih trakov, akvarela, črnil- 
nih vložkov, barv za tkanine in 
tla ter plastičnih izdelkov za po
trebe tozda Kemije.

O delu in problemih smo se po
govarjali z vodjo obrata Marja
nom Mirnikom.

O proizvodnih in delovnih pro
blemih ter možnostih nadaljnje
ga razvoja je povedal:

— Težave v naši proizvodnji 
nastajajo predvsem zaradi po
manjkanja nekaterih boljših de
lovnih sredstev in repromate- 
rialov za posamezne proizvode. 
Nekaj proizvodne opreme je že 
zastarele. Naš obrat zaposluje v 
glavnem nekvalificirane delavce, 
ki jim primanjkujejo industrij
ske delovne izkušnje in zato lah
ko le postopoma uvajamo sodob
no tehnologijo.

V prihodnosti predvidevamo 
zaposlitev približno 50 delavcev 
ali še malo več, vse to pa je se
veda odvisno predvsem od razvo
ja in posodobitve proizvodnje 
računskih trakov, povečanja pro
izvodnje akvarela, ki ni posebne
ga pomena le za naš obrat, saj 
ima gotovo širši pomen v šol
skem programu AERA. Naj večji 
pa za uporabnike — šolarje.

Mogoče bi zapisali še to, da se 
še vedno ukvarjamo s proble
mom prevozov naših delavcev z 
dela in na delo, ki še ni urejen, 
kljub zagotovilom občinske skup
ščine Šentjur, da se bo poiskala 
ustrezna možnost.
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INVENTIVNA DEJAVNOST V MEDVOŠKEM TOZDU

Inventivna dejavnost se je v 
naši tovarni v zadnjih dveh letih 
razmaknila do neslutenih razsež
nosti. Nekateri posegi v proizvod
njo so omogočili zmanjšanje uvo
za, boljšo kakovost in s tem po
večano izvozno sposobnost naše 
temeljne organizacije.

Omenim naj nekaj najbolj za
nimivih inovacij, ki so jih inova
torji prijavili v letošnjem letu. Te 
so:

— Zamenjava uvožene celuloze 
sulfatnih iglavcev z domačo celu
lozo sulfitnih iglavcev ter doma
čo celulozo sulfatnih listavcev

— Menjava kombi klobučevine
— Transport sekancev
— Ponovna uporaba karton

skih jeder od osnovnega AC pa
pirja

— Laboratorijska priprava Pi- 
notan Na 628.

Vidimo, da so se inovatorji lo
tili problematike, s katero ohra
njajo proizvodno sposobnost to
varne, povečujejo proizvodnjo, 
poskušajo le-to racionalizirati ter 
pripravljajo ideje oziroma doku
mentacijo za nove proizvode.

Najzanimivejša med vsemi pri
javami je »Zamenjava uvožene 
sulfatne celuloze iglavcev z doma
čo celulozo sulfitnih iglavcev in 
sulfatnih listavcev«, pri nizko- 
gramskih papirjih (AC — samo
kopirni program). Le-te papirje 
predelujejo v celjski Kemiji. Na 
premaznem stroju nanašajo pre
maz na zgornjo stran papirjev. 
Zaradi dolgih vlaken na tem stro
ju mora imeti papir zelo visoke 
mehanske lastnosti. Zahtevane 
mehanske lastnosti so dosegali 
pri proizvodnji papirja s sulfatno 
celulozo. S spremembami na 7S 
ter določenimi dodatki za pove
čanje mehanskih lastnosti papir
ja predvsem v mokrem stanju 
ima sedaj papir, ki je brez uvo
žene sulfatne celuloze, celo bolj
še lastnosti od njegovega pred
hodnika s sulfatno celulozo. Sku
pina strokovnjakov, ki je opravi
la omenjeno delo, je le-to izvedla
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samoiniciativno. Naloga je lep 
primer kolektivnega dela in pove
zovanja znanja večje skupine de
lavcev. Inovacija omogoča proiz
vodnjo brez sulfatne celuloze in 
uvoza. Dosedanji prihranek v sul- 
fatni celulozi znaša približno 
2.100 ton in to v II. polletju 1981 
in v prvem polletju 1982, izvože
no vrednostno pa okrog 70 mili
jonov din. Zaradi povečanja de
leža AC papirja pa bodo ti pri
hranki v naslednjih letih še veli
ko večji, poleg tega pa gre še za 
ogromne prihranke deviznih sred
stev. Omenil sem že, da je papir, 
izdelan v sedanjih pogojih in s 
sedanjimi surovinami, boljši od 
njegovega predhodnika, ker je do
sežena večja nepropustnost pa
pirja. To zmanjšuje tudi porabo 
CF in CB premaznega materiala 
(ponovno devizni prihranek), 
zmanjšuje število pretrgov na pa
pirnem in premaznem stroju, vse 
to pa vpliva na produktivnost in 
prihranek CB in CF surovin itd. 
Prispevek inovatorjev je izredne
ga pomena za ohranjanje proiz
vodnje v celotnem Aeru.

Omenim naj še dve inovaciji, ki 
prispevata k večji produktivnosti. 
To sta inovaciji: »Transport se
kancev« in »Menjava kombi klo
bučevine na PS«. Transport se
kancev je inovacija, ki je prepre
čila zastoj proizvodnje celuloze v 
težkih zimskih razmerah. Menja
va kombi klobučevine pa je ino
vacija, ki omogoča hitrejše in e- 
nostavnejše menjanje klobučevi
ne na papirnem stroju.

K zmanjšanju proizvodnih 
stroškov prispeva tudi naloga: 
»Osnovna uporaba kartonskih je
der od osnovnega AC papirja«. V 
TOZD Kemija Celje pošiljamo pa
pir v predelavo. Širini zvitkov sta 
186,5 in 175,5 centimetrov.

Stročnice kartonskega jedra ši
rine 186,5 cm, se po navedenem 
predlogu lahko vračajo v papir
nico, ker poškodovani čelni del 
stročnice obrežemo v papirnici 
na 175,5 cm, to pa omogoča po
novno uporabo le-teh.

Pomembna je tudi inovacija, ki 
prispeva k širitvi proizvodnega 
programa lignosulfonatov. To je 
inovacija »Laboratorijska pripra
va Pinotana Na 628«. Natrijevi 
lignosulfati so namreč dobri dis- 
pergatorji. Avtorica inovacije je 
ugotovila vpliv lignosulfonatov 
na disperzij ske lastnosti. Izmeri
la je tudi elektrokinetične para
metre raztopin lignosulfonskih 
vzorcev. Produkt izdelan v obra
tu (poskusna proizvodnja) zaen
krat ni enak laboratorijski kako
vosti, ker vsebuje preveč kalije
vih in magnezijevih sulfitov, ki 
zmanjšujejo učinek produkta. Is
kanje industrijskih pogojev izde
lave za doseganje laboratorijskih 
kakovosti pa je v teku.

Navedel sem nekaj najbolj zna
čilnih inovacij v naši temeljni or
ganizaciji. Upam, da bom s tem 
zapisom spodbudil k še večji ino
vacijski dejavnosti ter prizadeva
njem, tako v AERU kot drugod.

Vladimir Drev

Iz proizvodnje



DRUPA 82 - RAČUNALNIŠTVO NA POHODU

Od 4. do 17. junija 1982 je bila 
v Dusseldorfu razstava tiskarstva 
in papirništva — DRUPA 82. Pri
kazani so bili dosežki zadnjih pe
tih let. Več kot 1.200 razstavljal- 
cev iz 28 držav je razstavljalo na 
preko 103.000 m2 razstavne povr
šine. V kratkem času je bilo ne
mogoče pregledati in dojeti tako 
veliko število razstavljenih stro
jev in naprav ter neštetih inačic 
pristopa k zastavljenemu cilju — 
vrhunski kakovosti izdelkov v 
najkrajšem možnem izdeloval
nem času. Podrobneje sem si 
ogledal postopke izdelave grafič
nih tiskovnih form — reproduk
cijo in fotostavek. Kratko bom 
opisal postopke, ki sem jih videl 
in kolikor sem jih dojel. Iz njih 
se da razbrati premik, ki je stor
jen v načinu izdelave tiskarske 
forme in smeri razvoja tehnike v 
tiskarstvu.

V reprodukcijski fotografiji je 
napravljen premik v uporabi vr
ste fotomateriala. Večja je izbira 
in vedno bolj se uporablja foto- 
material, ki se lahko razvija pri 
dnevni svetlobi. Ta material je 
vezan na uporabo ustreznih, no
vih aparatov, ki za nas predstav
ljajo novo investicijsko vrednost 
in si jih v trenutnem položaju 
lahko samo želimo.

Večina razstavljenih sodobnih 
reprodukcijskih kamer in pove- 
čevalnikov je opremljena z elek
tronskimi krmilnimi napravami 
za osvetljevanje. Temu razvoju 
so se prilagodili tudi proizvajalci 
fotomateriala, ki so iz svojih pro
izvodnih programov izločili pro
izvodnjo filmov za barvne izvleč
ke na principu maskirnih postop
kov, ki se lahko uporabljajo brez 
računalniških krmilnih naprav. 
To bo prisililo tudi nas, da bo
mo morali razmišljati o nabavi 
ustrezne opreme.

Najnovejše izvedbe scanerjev 
za izdelavo barvnih izvlečkov 
(fotolitov) so deljene v dva dela 
— termični del in del, kjer se 
vrši priprava pri dnevni svetlobi.

Barvna korektura predvidenih 
izvlečkov se lahko opravi na po
sebnih aparatih za izdelavo du
plikat kolor — diapozitivov v 
originalni velikosti naročenih 
izvlečkov. Barvitost se elektron
sko pojača ali zmanjša, podobno 
kot pri barvnih televizorjih. Re
zultat korekture se opazuje na 
zaslonu. Ko je dosežena ustrez
na barvna kakovost, izdela apa
rat programsko kartico o korek
turi, ki se vloži v osvetljevalno 
glavo povečevalnika, v katerega 
se vloži originalni diapozitiv. Tu 
se sedaj elektronsko krmili osvet
ljevanje duplikat-diapozitiva sko
zi posamezne barvne filtre. Re
zultat korekture se vidi po raz
vitju filma — duplikat diapoziti
va. Tako lahko naročnik pregle
da in odobri barvno korekturo 
takoj že na duplikat-diapozitivu, 
še pred dejanskim začetkom iz
delave barvnih izvlečkov z repro
dukcijskim postopkom in izdela
vo poizkusnih odtisov. Barvni iz
vlečki se iz korigiranega dupli
kat-diapozitiva izdelajo nato v 
scanerju. Tako so izvlečki popol
noma enaki barvni vrednosti 
duplikat kolor-diapozitiva. Na 
opisani način se lahko korigira 
intenzivnost posameznih barv le 
po celi ploskvi, ne pa posamezni 
detajli.

Neka multinacionalna družba 
(anglo-ameriško-japonska), je raz
stavila svoj sistem PDI, ki omo
goča elektronsko barvno korigi
ranje tudi posameznih detajlov 
slike. Sestoji iz treh aparatov: 
scaner s pomnilnikom, korektur
na enota z dvema ekranoma 
in izhodno-osvetl j evalna enota. 
Barvna fotografija ali kolor-dia- 
pozitiv se normalno posname na 
scanerju in hrani na disku. Barv
na korektura se opravi na korek
turni enoti. Na prvi ekran se iz 
pomnilnika scanerja prikliče iz
vlečke posameznih barv ali pa 
vseh štirih barv slike. Po potre
bi se nato s potenciometri poja
ča ali oslabi posamezne barvne 
izvlečke po celi ploskvi. Zatem 
se pristopi h korekturi posamez

nih detajlov. V ta namen služita 
elektronska tabla in elektronska 
kontaktna sonda, ki sta sestavni 
del korekturne eote. Mesto do
tika sonde na tablo ju se na ekra
nu vidi kot bela pika. Premika
nje sonde po tablo ju pa riše na 
ekranu belo črto — smer premi
kanja. Tako se na ekranu lahko 
kontrolira potek dela. S premi
kanjem sonde po tabloju se »ob
robi« detajl slike, v katerem se 
želi spremeniti intenzivnost po
sameznih barv (npr. ovratnik ali 
obraz). Znotraj te obrobne črte 
se nato lahko korigira intenziv
nost barv s potenciometri. Po 
končanem popravku se s priti
skom na tipko vnesejo v spomin 
podatki korekture za vsako po
samezno barvo. V času opravlja
nja korekture je viden na ekranu 
samo očrtan detajl. S pritiskom 
na tipko se spet pojavi celotna 
slika s korigiranim detajlom. Na 
enak način se lahko korigira sle
herni detajl slike.

Drugi ekran služi za kontrolo 
montaže forme, če je sestavljena 
iz večjega števila slik, pa tudi 
besedila. S pomočjo tablo j a in 
elektronske sonde se za korigi
rano sliko določijo koordinatne 
točke predvidene pozicije slike 
v tiskovni formi. S pritiskom na 
tipko se slika prenese na pred
videno mesto. Če se želi, da so 
slike na tiskovni formi prosto 
stoječe (brez ozadja) ali monti
rane ena v drugo, se oblika sli
ke, kakršno želimo vstaviti, ob
robi s sondo in njeno projek
cijo prenese na drugi ekran. S 
pritiskom na tipko se v ta obris 
prenese vsebina slike iz pomnil
nika. Tako se sestavlja montaža 
forme iz poljubnega števila po
sameznih slik in teksta z never
jetno hitrostjo. Človeku, ki pri
de iz »trde realnosti« in si ogle
duje tak potek dela, se zdi kot 
v pravljici — Mizica, pogrni se!

(Nadaljevanje na 108. strani)
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(Nadaljevanje s 107. strani)
Celotno gradivo se zatem v iz
hodni — osvetljevalni enoti pre
nese na film, ki se razvije v obi
čajnem stroju za razvijanje.

Cena celotne aparature je mili
jon ameriških dolarjev.

Vedno bolj se prehaja na izde
lavo offset form brez uporabe 
filma. Osnova je montaža forme 
iz fotostavka na papirju. Ta se 
nato reproducira v posebni re- 
profotokameri neposredno na 
offset ploščo ali pa na posebno 
prenosno folijo. Ta folija se po
tem v posebnem aparatu za pre
nos in dovršitev s termo postop
kom na neoslojeno aluminijsko 
ploščo. Takšen postopek je raz
vila firma 3-M, druge pa imajo 
že znane postopke, npr. KALLE 
ima ELFASOL postopek. Ta na
čin je prikladen zlasti za časo
pisne hiše z dnevniki in se upo
rablja že pri nas v Sloveniji.

Razstavljen je bil tudi stroj za 
kopiranje plošč na suhi offset. 
Na njem se plošča sproti osloji, 
kopira in dovrši. (Mi uporablja
mo v ta namen nyloprint plošče). 
To je ogromen in drag stroj z 
veliko zmogljivostjo in pride v 
poštev le v grafičnih hišah, kjer 
se potrebuje najmanj 250 form 
(plošč) dnevno.

Fotostavna oprema je vse na 
računalniški osnovi, z možnostjo 
korekture na video terminalu. 
Značilen je premik v izdelavi 
tiskovnih form (prelom stavka). 
Le-te se programirajo iz stavka, 
postavljenega na vhodnih enotah 
in slikovnega gradiva, posnetega 
na scanerju ter hranjenega na 
diskih. Na posebnem elektron
skem grafičnem tabloju z last
nim računalnikom se z elektron
sko sondo programira razporedi
tev gradiva. Potek programiranja 
se sproti nadzira na zaslonu vi- 
deoterminala. Vse skupaj se po
tem osvetli v izhodni — osvetlje
valni enoti na film.

Firma MONOTVPE je razsta
vila svoj sistem računalniško vo
dene opreme »XVC 2 FORMS 
MASTER« za izdelavo zahtevnega 
tabelaričnega stavka. Sestoji iz 
vhodne enote za tekst, grafičnega
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elektronskega tablo j a s sondo in 
floppy pomnilnikom, video ter
minala, izhodno-osvetlj evalne 
enote na film ali papir in stroja 
za razvijanje. Na tej opremi se 
lahko oblikujejo tabele, v katere 
se hkrati vstavi besedilo in rast- 
rirane ploskve. Tabele se izdelu
jejo tako, da se besedni del po
stavi in hrani na disku. Na tablo
ju se programirajo linije oziro
ma oblikuje tabela. Hkrati se iz 
spomina poziva besedilo in vstav
lja na ustrezna mesta. V plosk
ve, kjer je predviden ton, se iz 
programa vstavlja poljubna vrsta 
rastra. Na izbiro je rastriran ton 
v šestih različnih stopnjah za
temnitve, v pozitivni ali negativ
ni varianti in črtasti raster z 
navpičnimi, vodoravnimi ter po
ševnimi črtami, v pozitivni in ne
gativni varianti. Tudi celotna ta
bela ali njeni posamezni deli in 
besedilo so lahko v negativni iz
vedbi (bele linije na črni osnovi).

Tako programirana tabela se 
nato v izhodno-osvetljevalni eno
ti z lasersko napravo za osvetlje
vanje prenese na film. Končni iz
delek je tabela na filmu, kom- 
pletirana z vsemi potrebnimi 
rasterskimi ploskvami in besedi
lom. Vse korekture linij, tonov 
m besedila se opravlja elektron
sko. Izdelati je možno tabelo do 
formata 42x51 centimetrov.

V primerjavi z našim načinom 
izdelave tabel odpade vse dodat
no fotografsko, retušersko in 
montažersko delo.

Japonci so prikazali svoj si
stem izdelave tabele na filmu. 
Princip sestavljanja in osvetlje
vanja linij je podoben kot pri 
aparatu, s katerim razpolagamo 
pri nas, le da se program izdela
ve tabele pripravi na grafičnem 
tabloju. Programirajo se tudi ra
strske ploskve. Delo se kontro
lira na zaslonu terminala. Pro
gram se hrani na floppy disku, ki 
se nato vloži v krmilno napravo 
aparata za osvetljevanje tabele 
na film. Besedilo se posebej pro
gramira po tabeli in osvetli na 
film. Oba filma — tabela in be
sedilo, se nato ročno sestavita 
v celoto za kopiranje končnega 
negativa.

Prikazali so tudi aparaturo za 
programiranje in izrezovanje

mask iz maskirnih folij za izde
lavo podtiskov v prospektih, za 
izdelavo ozadja pri prostostoje- 
čih slikah in podobno. Tudi tu 
se delo najprej programira na 
grafičnem tabloju, nato pa se 
programski disk vstavi v enoto, 
ki hitro in natančno opravi izre
zovanje maske.

To je le nekaj o značilnih no
vostih in postopkih, ki so bili 
prikazani in so na voljo strokov
njakom.

DRUPA 82 je pokazala obisko
valcem, da je elektronika globo
ko prodrla v grafične postopke 
in zamenjala prenekatero roko 
črnih umetnikov. Njena natanč
nost in hitrost omogočata mno
go širšemu krogu človeštva do
stop do lepih, bogato ilustrira
nih barvnih tiskovin. Srečanje s 
tako razvito tehniko pa pred ob
iskovalca — grafičnega delavca 
— postavlja veliko vprašanje — 
ali je pripravljen in dovolj iz
obražen, da bo znal uporabljati 
in gospodarno izkoriščati pred
nosti, ki jih omogoča nova, dra
ga oprema.

Sama DRUPA je opravičeno 
dobila vzdevek DRUPA software.
t

Konrad Orožim

Dopisujte
v svoje 

glasilo!



PO TISKARSKI TRADICIJI

22. oktobra je oddelek SLEP II po tradicionalni tiskarski navadi pripravil krst »novopečenih« grafičnih 
delavk. Tokrat so to bile: Sabina Kolenc, Cvetka Veber in Danica Zupanec. Če je bilo mokro in veselo 
— presodite sami...
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GASILSKO DRUŠTVO AERO
TOZD TOVARNA CELULOZE IN PAPIRJA MEDVODE

Naše industrijsko gasilsko 
društvo obstaja že 34 let. Še pred 
nekaj leti je bilo sestavljeno le iz 
moških članov. Menjavala so se 
obdobja, aktivna in delovna in 
obdobja, ko je delo v društvu 
popuščalo. Tudi število članov je 
bilo zelo različno. Pred štirimi le
ti se je moška desetina po več
letnem premoru ponovno pripra
vila za tekmovanje. Sodelovala je 
na gasilskem tekmovanju papir- 
ničarjev Slovenije. Od takrat se 
vsako leto vadi in pripravlja za 
ta tekmovanja. S postavitvijo pa
pirnega stroja in dodelavo papir
ja pa so se odprla tudi ženska de
lovna mesta. Med temi ženami pa 
je bilo tudi nekaj takih, ki so se 
navdušile za gasilstvo. Nekaj let 
je delo z ženami — gasilkami ob
stajalo le na papirju, kajti le tri

ali štiri so se vključile v moško 
desetino. Tekmovalna pravila 
namreč zahtevajo čiste desetine 
(samo moške ali ženske).

Letošnjo zimo je opravilo izpit 
za gasilske častnike šest članov in 
ena članica. Izpit za nižjega čast
nika pa je opravilo pet članov in 
dve članici. Tudi število gasilcev 
se je povečalo za tretjino.

Tovariša Darko Cafuta in Vladi
mir Buh sta pripravila več dve- 
urnih seminarjev o teoretičnem 
in praktičnem znanju ter delu z 
avtocisterno, motorno brizgalko 
in stabilno črpalko. Pripravili 
smo tudi nekaj skupnih vaj za 
vse člane in sektorsko vajo s so
delovanjem civilne zaščite, z raz
vitjem prapora in prevzemom 
avtocisterne.

Že aprila so tri desetine priče
le intenzivne priprave za tekmo
vanje. Vaje so potekale po pri
pravljenem programu, člani so 
naloge resno in redno izpolnjeva
li.

Na tekmovanje sta odšli dve 
moški in ženska desetina.

Republiško tekmovanje papir- 
ničarjev Slovenije je potekalo 12. 
junija v Količevem. Moški dese
tini sta dosegli 12. in 13., ženska 
pa 6. mesto. Z rezultatom nismo 
bili najbolj zadovoljni, vendar je 
vsak začetek težak, s pospešeni
mi pripravami pa bomo izboljšali 
rezultate.

Po enomesečnem premoru sta 
se moška in ženska desetina pri
čeli pripravljati za občinsko ga
silsko tekmovanje. To tekmova
nje je bilo 4. septembra v Zgor

iš. •
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njih Pirničah. Moški so dosegli 
lep uspeh — tretje mesto, ženske 
pa prvo. Lahko se pohvalimo, saj 
je bil uspeh res lep. Gasilska tek
movalna pravila določajo, da se 
dobro uvrščene desetine udeleži
jo tudi mestnega tekmovanja. Ta
ko smo žene — gasilke ponovno 
pričele z vajami.

19. septembra smo se v Vevčah 
udeležile tekmovanja za pokal Ig
naca Merharja.

Bile smo dobro pripravljene, 
vendar nismo pričakovale visoke 
uvrstitve. Vaja z motorno briz

galko je potekala prav dobro in 
tudi kazenskih točk ni bilo veli
ko. Tudi vaja Raznoterosti se je 
lepo iztekla.

Po končanem tekmovanju, na 
zboru s predajo raporta in raz
glasitvijo rezultatov, kar nismo 
mogle verjeti, da smo dosegle pr
vo mesto v mestnem merilu v ka
tegoriji industrijskih gasilskih 
društev žena — gasilk.

Menim, da je naš uspeh lep. 
Dosegle smo ga s precejšnjim šte
vilom vaj, zavedamo pa se tudi,

da nas uvrstitev na prvo mesto 
obvezuje, da vztrajno vadimo tu
di v prihodnje.

V letu 1983 bomo spet pomerili 
moči in moramo dokazati, da 
smo sposobne obdržati visoko ra
ven pripravljenosti, doseči pa tu
di boljšo uvrstitev na republiš
kem tekmovanju papirničarjev 
Slovenije. Še posebej zato, ker 
smo organizatorji tekmovanja 
prihodnje leto prav člani našega 
gasilskega društva.

Marija Podvez

ZAKAJ INDUSTRIJSKO GASILSKO DRUŠTVO AERO CELJE

»V gasilskih društvih in gasil
skih zvezah uresničujejo delovni 
ljudje in občani svoje posebne 
interese skladno s splošnimi 
družbenimi interesi na področju 
varstva pred požarom tako, da 
organizirajo teritorialno repre
sivno službo varstva pred poža
rom, skrbijo za izboljšanje po 
žarnovarnostne kulture, nudijo 
strokovno pomoč skupnostim za 
varstvo pred požarom in oprav
ljajo druge naloge, določene v 
društvenih pravilih,« je zapisano 
v 1. členu statuta Gasilske zveze 
Slovenije.

Pravila Industrijskega gasil
skega društva Aero Celje, spre
jeta na ustanovnem občnem zbo
ru 30. septembra 1982, podrobne
je opredeljujejo cilje in interese 
društva ter določajo, da je na
men gasilskega društva:

— da poveže v organizirano 
gasilsko skupnost čimveč delav
cev DO Aero zaradi zavarovanja 
ljudi in premoženja pred poža
rom in elementarnimi ter drugi
mi nesrečami;

— da s predavanji in drugim 
poučevanjem ter seznanjanjem s 
požarno problematiko, dviga zna
nje in sposobnost članov društva

in drugih delavcev na področju 
požarnega varstva;

— da skrbi za stalno rast stro
kovnega znanja članov gasilske 
in reševalne enote ter za kultur
no prosvetno ter družbenopolitič
ni razvoj svojega članstva;

— da goji solidarnost, požrtvo
valnost, nesebičnost in tovariš
tvo, kar je že tradicija gasilskih 
organizacij;

— da zagotovi čim uspešnejše 
delovanja društva in gasilske 
enote v okviru civilne zaščite in 
splošnega ljudskega odpora za
radi pripravljenosti na elemen
tarne in druge katastrofe;

— da skrbi za vključevanje 
mladine v društvo ter da jih vga- 
ja v samostojne in zavedne člane 
društva ter predane gasilce;

— da prek svojih delegatov ak
tivno sodeluje v občinski gasilski 
zvezi;

— da s popularizacijo gasilstva 
in z vsestranskim prizadevanjem 
doseže večje vstopanje žensk v 
gasilske vrste;

— da razvija tradicije NOB ter 
kulturno-prosvetno in drugo de
javnost, ki bo prispevala k dvi
gu družbene zavesti in patriotiz
ma ter pripravljenosti članstva;

— da sodeluje z drugimi društ
vi in družbenopolitičnimi organi
zacijami;

(Nadaljevanje na 112. strani)
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(Nadaljevanje s 111. strani)
— da se v društvu razvijajo na 

čela samoupravnega in delegat
skega sistema.

Da bi društvo doseglo in opra
vičilo svoj namen in obstoj pa si 
je s pravili društva zadalo na
slednje naloge:

— da gasi požare, varuje in re
šuje ljudi in premoženje pri po
žarih, elementarnih in drugih ne
srečah;

— da gasilske enote organizira 
za izvrševanje operativnih nalog 
in zagotovi potrebne gasilske na
prave, orodje in opremo ter pri
merne prostore;

— da vzdržuje v uporabnem 
stanju gasilske prostore, naprave 
in orodje ter opremo in da skrbi, 
da so naprave, orodje, in oprema 
varno spravljeni;

— da pošilja člane svoje gasil
ske enote v strokovne gasilske 
šole, tečaje, seminarje in jim za
gotavlja materialna sredstva za 
njihovo strokovno izobraževanje 
in vzdrževanje;

— da sodeluje z drugimi ga
silskimi društva in enotami ter 
pri gašenju požarov, pri elemen 
tarnih in drugih nesrečah pa tu
di pri opravljanju nalog s pod
ročja požarne preventive zaradi 
usklajevanja dela s sosednjimi 
društvi in enotami;

— da opravlja naloge gasilske 
straže po naročilu ali dogovoru, 
kadar je na ta način potrebno va
rovati določen objekt ali drugo 
premoženje pred požarom;

— da s populariziranjem ga
silstva vključi v društvo čim več 
delavcev, še posebno mladine in 
žensk;

— da svoje člane, še posebno 
operativne enote, z gasilskimi va
jami, predavanji, širjenjem gasil
skega tiska in drugim poučeva
njem usposobi za učinkovito na
stopanje in ukrepanje;

— da organizira predavanja za 
čim več delavcev Aera in jih se
znanja z nevarnostmi požara, 
elementarnih in drugih nesreč, o 
ukrepih za preprečitev le-teh in 
s pomenom požarne preventive 
ter gasilske in reševalne organi
zacije;
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— da se društvo organizacijsko 
in vsebinsko poveže z organi ci
vilne zaščite in splošnega ljud 
skega odpora ter postane sestav
ni del te dejavnosti;

— da se poveže s sindikalno 
organizacijo, krajevno skupnost
jo, in drugimi organizacijami in 
društvi ter ob podpori le-teh 
uspešneje opravlja delo, ki mu 
ga je družba zaupala;

— da daje predloge za izboljša
nje požarnega varstva državnim 
organom, TOZD, kakor tudi dru
gim organizacijam in občanom;

— da v okviru namena društva 
in želja članstva razvija kulturno- 
prosvetno, športno, turistično in 
drugo rekreacijsko dejavnost na 
organiziran način;

— da pri članih razvija patrio
tizem v duhu bratstva in enot
nosti jugoslovanskih narodov, 
čut dolžnosti in odgovornosti ter 
tovarištvo.

Seveda, pa zadanih nalog ne 
more izvrševati samo društvo, 
temveč njeno članstvo, ki ga z 
izjavo o pristopu sestavljajo de
lavci in upokojeni delavci DO 
Aero. Po njihovem prizadevanju 
v društvu so opredeljeni kot red
ni operativni, aktivni in častni 
člani, članstvo se deli še na mla
dince oziroma mladinke in na 
člane oziroma članice. Pravila 
društva določajo dolžnosti in pra
vice članov društva ter kako in 
kdaj posameznemu članu član
stvo v društvu preneha.

Organi Industrijskega gasilske
ga društva so občni zbor, uprav
ni odbor, disciplinsko sodišče in 
nadzorni odbor.

V upravni odbor društva so iz
voljeni:

1. TURK Roman, predsednik,
2. SENICA Stane, tajnik,
3. STERMECKI Metka, 

blagajnik,
4. MARIN Janez, vodja opera

tivnega štaba,
5. KOŠTOMAJ Marjan, povelj

nik gasilske enote,
6. GOBEC Danica, predsednica 

komisije za delo z mladimi in 
ženami,

7. CVIKL Ivan, član,
8. DOBRAVC Peter, član,
9. DOLINŠEK Franc, član,

10. KNEZ Oto, član,
11. MRAZ Marija, član.

V disciplinsko sodišče so bili 
na ustanovnem občnem zboru iz
voljeni:
L GOBEC Milena,
2. KRAŠOVEC Rudi,
3. OCVIRK Jožica.

Nadzorni odbor društva sestav
ljajo:
L GORENJAK Janez,
2. FURLAN Marjan,
3. ŽOHER Anita.

Nadomestni člani pa so:
L PROKLIČ Milijana,
2. VREČAR Marjan,
3. ŽNIDAR Tine.

Za boljše delo društva so bili 
na ustanovnem občnem zboru iz
voljeni tudi odbor za splošni 
ljudski odpor in družbeno samo
zaščito, štab operative in komi
sija za delo z mladimi in ženami. 
Delo v teh organih je zaupano 
naslednjim članom:

Odbor za. SLO in DSZ:
1. TURK Roman, predsednik,
2. DOBRAVC Peter, član,
3. GOBEC Danica, član,
4. KRIŽANEC Vinko, član
5. PODLESNIK Zdenko, član.

Štab operative:
1. MARIN Janez, vodja štaba,
2. KOŠTOMAJ Marjan, poveljnik 

gasilske enote,
3. TIHEC Jože, namestnik po

veljnika gasilske enote,
4. WIEGELE Karli, tehnični se

kretar,
5. PRELOVEC Vladimir, strojni 

referent,
6. SREBOT Alfonz, gospodar.

Komisija za delo z mladimi in 
ženami:
L GOBEC Danica, predsednik,
2. DOBRAVC Peter, član,
3. KASTELIC Srečko, član,
4. KOŠTOMAJ Otmar, član,
5. URANKER Jože, član.

S predstavitvijo in zastavljeni
mi nalogami želimo vsem sode
lavcem neposredno približati or
ganiziranje in delo našega društ
va.

Cilje in namene smo že orisali, 
vendar poudarjamo, da je izobra
ževanje in sodelovanje na tem 
pomembnem področju naloga 
nas vseh, saj je le-ta gotovo iz
redno potrebna in tudi častna.

Zato vse sodelavce pozivamo, 
da se vključijo v vrste našega ga
silskega društva.

Stane Senica



SLOVENŠČINA V INDUSTRIJSKI RABI

V osebni kartoteki je lahko 
med mnogimi podatki tudi zapi
sano:

Narodnost: slovenska
To pomeni, da je materinski 

jezik slovenščina. In o slovenšči
ni danes med nami bi želel napi
sati nekaj misli.

Vem, dokaj nenavadno, saj se 
silno redko spomnimo takšne te
me. Redno jo obravnavajo jezi
kovne revije in tedensko časopis
je, v katerem najde slovenščina 
svoj kotiček.

Spominjam se še šolskih let, 
ko je bilo rečeno: imamo knjižno 
slovenščino in pogovorno sloven
ščino. Cas pa gre naprej, z njim 
tudi razvoj na vseh področjih. 
Tudi razvoj slovenščine, sloven
skega jezika, če uvajanje sloven
ščine na razna področja sploh 
lahko označujemo kot razvoj slo
venščine. Vsekakor ugotavljamo, 
da se je slovenski jezik pričel ze
lo izrazito prilagajati vsem mo
gočim področjem. Tako bi lahko 
ugotovili, da imamo poleg že 
omenjenega knjižnega in pogo
vornega jezika še tehnično oziro
ma tehnološko slovenščino, ko
mercialno ali tržno slovenščino. 
Poznamo posebne oblike sloven
ščine v samoupravljanju, v go
vorništvu, v športu in tako na
prej — in če hočete — tudi svo
jevrstno slovenščino v podna- 
slavljanju filmov, da ne omenjam 
tiste slovenščine, ki jo čitamo na 
nekaterih navodilih uporabe.

Posebno poglavje pa je sloven
ščina, ki se »rojeva« ob prevaja
nju besedil iz drugih jezikov. 
Gre za prevode tehničnih besedil, 
to je delovnih navodil, tehnološ
ke opise delovnega postopka, opi
se dela na tem ali onem stroju. 
Očitno je, da ta tako imenovani 
»tehnični« jezik nastaja vzpored
no z gradnjo strojev (lahko bi ga 
imenovali »jezik konstruktor
jev«), ki ima npr. v nemščini to 
lastnost, da dopušča takorelcoč 
neomejeno množico besed — no
vo tvor j enih besed, večinoma se
stavljenk. Takšna sestavljenka 
lahko vsebuje po tri ali štiri be

sede, včasih tudi do šest besed. 
V takih primerih si lahko kaj 
malo pomagamo s slovarjem. 
Tehnični slovarji (vsaj tisti, ki so 
na razpolago) so dokaj skromni, 
posebno še z ozirom na vse hi
trejši razvoj računalništva in mo
derne tehnologije, česar pa da
našnji tehnični slovarji (mišljeni 
so tisti, ki so nam dosegljivi!) 
sploh ne zajemajo v svoji vsebini.

Ne gre za nikakršno pretirava
nje, žal je res tako. Posledica te
ga je, da v marsikaterem prevo
du pozoren bralec zasledi neke 
posebne ali vsaj neprimerne be
sede, ki so sicer dosledno vzete 
iz slovarja, vendar nespretno ozi
roma nepravilno uporabljene, da 
kot take nikakor ne ustrezajo za
dovoljivemu, bolje rečeno, ra
zumljivejšemu tolmačenju teh
ničnega besedila, ki pa je često
krat zelo zahtevno. V praksi se 
dogaja, da je najbolj primerna 
(in tudi najmanj sporna) beseda, 
povzeta kar iz tistega jezika, iz 
katerega je prevod. Znano je tu-

Bedienungsanleitung

di, da se upravljalec stroja naj
raje odloča za poimenovanje 
strojnih delov ali poimenovanje 
posameznih funkcij stroja kar iz 
tujega jezika. Tako je medseboj
no sporazumevanje nekoliko laž
je, kot pa ga lahko nudi »nasilno 
slovenjenje« pri opisovanju teh
nološkega postopka. Sicer je tako 
»prilagajanje« slovenščine nedo
pustno, vendar bo tega — upaj
mo — čedalje manj, odvisno pač 
od tega, s kakšnimi tehničnimi 
slovarji nam bodo lahko v bližnji 
prihodnosti postregla knjižna za
ložništva. V bližnji prihodnosti 
pač zato, ker čas tako hitro teče.

Stane Lovrenčič

AKTIVNOSTI OB KONGRESU 
SLOVENSKIH SINDIKATOV

V počastitev kongresa sloven
skih sindikatov je mešani pevski 
zbor Kovinotehne Celje na dan 
začetka kongresa, 11. oktobra, or
ganiziral koncert zborov, ki de
lujejo v delovnih organizacijah.

Koncert je bil dobro priprav
ljen in izpeljan. Pevski zbori, ki 
so sodelovali, so pokazali napre
dek v kakovosti izvajanja posa
meznih pesmi. Prepevali pa so 
delavske in borbene pesmi.

Na koncertu so sodelovali: Me

šani pevski zbor Kovinotehne 
Celje, Mešani pevski zbor Gostin
skega podjetja Celje, Mešani pev
ski zbor Aero Celje, Moški pev
ski zbor PTT Celje in Moški pev
ski zbor Avto Celje.

Prireditev je ponovno dokaza
la, da pevska kultura med delav
ci v Celju vztrajno napreduje v 
številčnem in kakovostnem smi
slu. škoda je le, da je koncertu 
prisluhnilo malo poslušalcev.

— DR —

KONGf&S
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RAZSTAVA ROČNIH DEL V POČASTITEV 11. KONGRESA ZSMS

Že v samem akcijskem progra
mu osnovne organizacije ZSMS v 
delovni skupnosti skupnih služb 
je bila kot ena izmed nalog opre
deljena tudi razstava ročnih del 
oziroma kakršnihkoli izdelkov, s 
katerih izdelavo se mladi ukvar
jajo v svojem prostem času.

Naša želja je bila, da bi na raz
stavi sodelovali mladi iz celotne 
delovne organizacije, žal pa je 
bil odziv ostalih temeljnih proiz
vodnih organizacij dokaj skro
men (izjema je le en sodelavec iz 
TOZD Grafika Celje).

Ta kratek zapis o razstavi naj 
bo spodbuda tistim mladincem, 
ki doslej niso sodelovali, da bodo 
v prihodnje prispevali svoj delež 
za popestritev in še boljšo, ka
kovostnejšo podobo razstavljenih 
izdelkov.

Razstava je bila odprta od 13. 
do 15. oktobra v jedilnici v Koce- 
novi ulici.

Pričeli smo jo s krajšim kul
turnim programom, 13. oktobra, 
s skromno udeležbo članov pred
sedstva ostalih osnovnih organi
zacij ZSMS (opravičilo se je le 
predsedstvo osnovne organizacije 
ZSMS TOZD Medvode).

Posebej pa moramo pohvaliti 
sodelujoče razstavljalce, ki so s 
svojimi kakovostnimi izdelki po
želi precej priznanj.

Z vezenimi prtiči najrazličnej
ših oblik, velikosti in načinov iz
delave, so se predstavile Vesna 
Kropivšek, Milijana Prokič, Alen
ka Toman, Lidija Rovere, Bernar
da Kramer in Leonida štrukelj. 
Razstavljenih je bilo tudi več ma-

kramejev, ki jih izdelujejo Mojca 
Rudolf, Danica štruc in Brigita 
Krivec ter tapiserij, ki že po svo
ji velikosti kažejo na velik 
del vloženega dela in časa. Te sta 
razstavljali Majda Poljanšek in 
Jožica Košak.

Tudi gobelinov ni manjkalo. Z 
njimi sta se predstavili Brigita 
Krivec in Alenka Toman.
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Najrazličnejše pletene izdelke 
so razstavile Mojca Rudolf, Mar
tina Konkolič in Zdenka Kam- 
puš-Penič.

Razstavljene so bile tudi slike 
in broše najrazličnejših oblik, ki 
so plod dela Cvetke Ramšak in 
Marka Ramšaka.

Razstavo si je ogledalo več kot 
120 obiskovalcev in veseli smo, da 
so mnogi v knjigo vtisov napisali 
tudi svoje misli o razstavljenih

predmetih. Veseli nas, da so bila 
vsa pohvalna in so velika spod
buda za naše nadaljnje delo.

Ugotavljamo pa, da so bili obi
skovalci razstave večji del delav
ci DSSS, zelo malo pa jih je bilo 
iz ostalih TOZD. Mogoče je nekaj 
krivde tudi pri nas samih, ker 
smo o razstavi premalo obveščali, 
določen problem pa je verjetno 
tudi lokacijska oddaljenost naših 
temeljnih organizacij.

Zato bomo v prihodnje z raz
stavo obiskali vse temeljne orga
nizacije v naši DO, seveda tudi ob 
pomoči ostalih osnovnih organi
zacij ZSMS.

Naša želja je, da bi pritegnili 
k sodelovanju še več mladih, saj 
bomo tako lahko dokazali, da 
smo generacija, ki je vredna zau
panja starejših, ki je polna do
mislic in ki zna svoj prosti čas 
tudi koristno izrabljati.

Leonida Štrukelj

XI. KONGRES ZSMS - OKTOBER 1982

Odbor za pripravo kongresa je v počastitev XI. kongresa ZSMS izdal tudi publikacijo, kjer so zajeti 
rezultati raziskovanj o mladini v SR Sloveniji. V publikaciji je celovito in vsestransko prikazano življe
nje, delo, vloga, položaj in problemi današnje mlade generacije.

V nadaljevanju so povzeti nekateri podatki iz poglavja »mladi v številkah«, ki nazorno predstavlja
jo, kakšna je mladina Slovenije 1982:

Mladina SRS ob popisih prebivalstva 1948, 1953, 1961, 1971 in 1981:

Leto
Število
stalnega
prebival.

Število 
mladih 
(14—27 let)

Delež
mladih
%

1948 1,391.873 354.398 25,5
1953 1,466.425 368.035 25,1
1961 1,591.523 352.020 22,1
1971 1,727.137 396.417 23,0
1981 1,891.864 421.977 22,3

V Celju je bilo ob popisu 31. 3. 1981 ugotovljeno 63.877 stalnih prebivalcev, od tega je bilo mladih 
13.843 ali 21,7 %.

Mladina, ki se šola Aktivni prebivalci
Skupaj OŠ SŠ Vš VS kmečka

mladina
delavska
mladina ostali

SRS
Celje

401.420
13.177

35.386 85.069
1.150 2.901

8.738
311

14.638
492

9.017
133

227.997
7.508

20.575
682

Brezposelni na dan 31. decembra 1981 po stopnji strokovne izobrazbe, spolu in starosti:

Stopnja strokovne izobrazbe Skupaj
vsi ž

Do 18 let 
vsi ž

OD 18—25 
vsi

let Od 25- 
vsi

-30 let

— ozki profili brez poklica 2.932 1.884 1.636 1.016 661 441 181 123
— profili ozkega poklica 4.581 2.403 361 214 1.105 681 622 366
— 2—3 letna srednja šola 2.493 1.280 452 336 848 503 329 156
— 4-letna srednja šola 2.666 1.712 61 53 1.859 1.255 373 214
— višja šola 377 220 — — 197 130 92 45
— visoka šola 301 184 — — 84 59 126 78
Celje: iskalci zaposlitve v maju 1982: 280
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Podatki za občino Celje o najvišji končani šoli mladih, razen tistih, ki se še redno šolajo na osnovni
šoli:

— skupaj: 12.693
— brez osnovne šole: 59
— z nepopolno osnovno šolo: 1.291
— popolna osnovna šola: 4.984 
— KV, VKV: 3.356
— srednja šola: 2.363
— višja šola: 350
— visoka šola: 221
— neznano: 69

Mladi v Zvezi socialistične mladine:

OZD
Število
KS

osnovnih orsanizaci 
OŠ Sš

i ZSMS v:
VŠ,VS zadruge skupaj

SR Slovenija 2.724 1.655 502 237 93 45 5.356
Celje 187 34 13 17 3 2 256

Celje ima po podatkih največ osnovnih organizacij, računajoč razdelitev Ljubljane in Maribora na več 
občin.

Organiziranost in članstvo družbenih organizacij, ki združujejo mlade (podatki za leto 1982)
Organiazcija Štev. članov Mladina Pionirji
Planinska zveza 102.232 19.677 28.414
Strelska zveza 41.053 7.693 6.851
Rdeči križ 665.099 80.326 201.742
Zveza telesn. kult. organizacij 346.000 P 7
Gasilska zveza 61.822 25.567 12.707
Zveza prijateljev mladine 80.000 P 196.000
Zveza organ, za tehn. kulturo 151.900 25.000 35.000
Glasbena mladina Slovenije 9 5.029 2.655
Počitniška zveza 7.682 5.030 2.655
Zveza tabornikov 25.500 10.000 12.500
Organizacija klubov OZN — 420 klubov
Esperanto 1.000 200 300

Mladinske delovne akcije 1981: 10 delovnih akcij (zvezne ali republiške)
— načrtovano število brigadirjev: 4.640
— dejansko število brigadirjev: 5.046
— načrtovana vrednost del v 000 din: 88.982
— dejansko opravljena vrednost del v 000 din 104.380 din
— indeks: 117,3

Lokalne delovne akcije: 963 z 28.816 brigadirji
— v Celju 6 akcij — 327 brigadirjev.

Mladi v političnem sistemu:
Zastopanost mladih v delegacijah:

— za skupščine DPS — SRS 19,2 %, Celje: 21,1 °/o
— za skupščine SIS — SRS: 21,5 %, Celje: 22,8 %
— družbenopolitični zbori občinskih skupščin: SRS: 19,2 %, Celje 16,7 %
— v delavskih svetih: SRS — 12,4 °/o, Celje — 16,6 %
— v samoupravnih delavskih kontrolah: SRS — 10,4 %, Celje — 11,4 %
— direktorji OZD: SRS — 0,6 %, Celje — 0,9 %
— samoupravni organi v KS: SRS — 11,7 %, Celje 11, 7 %.
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Anita žoher



NAŠI DOLGOLETNI SODELAVCI

1. septembra letos sta odšla v zasluženi pokoj 
— to sta Gabrijela JAMNIK in Jože VOLČIČ.

delavca, ki sta bila naši tovarni zvesta kar po 35 let

Gabrijela JAMNIK se je v marcu 1948 zapo
slila v takratni papirnici Vevče — obrat Goričane. 
Najprej je delala kot merilka lesa na lesnem pro
storu, saj so takrat v tovarno les dovažali še s 
konji. Nato pa je ročno lupljenje lesa prešlo na 
strojno obdelavo, to so bili nemški stroji, ki so 
lupili metrski les, pri tem stroju pa sta delali po 
dve delavki. Nato je skoraj deset let delala kot pe
rica v kopalnicah za delavce. Nadomeščala je tudi 
vratarje in kurirko, če je bilo potrebno. Leta 1974 
pa je pričela delati v kuhinji, kjer je ostala vse do 
upokojitve, kot kuharica II.

To obdobje je bilo najlepše v njenem delov
nem stažu. Ob slovesu je še povedala, da ji po 
delu ni dolgčas, saj ima doma majhno kmetijo in 
ji tako dela ne manjka, seveda pa se večkrat 
spomni tudi tovarne, saj je v njej preživela 35 let.

Jože VOLČIČ se je v tovarni zaposlil v avgustu 
1946, kot delavec na lesnem prostoru, kjer je de
lal deset let, nato pa je bil pomočnik pri premi- 
kalnem stroju osem let. Vse do upokojitve pa je 
delal kot traktorist.

Delo je bilo pred časom predvsem fizično in 
zato tudi težko, ob vsakem vremenu in pogosto 
na prostem, danes pa je vse to lažje in enostav
neje, saj les obdelujejo ter razkladajo strojno, je 
povedal naš upokojeni sodelavec.

Cveta Robas

MLADI LIKOVNIKI DOBRO POZNAJO NAŠE BARVE

Nekaj, o čemer vse premalo pi
šemo in govorimo v naši dejavno
sti, v prostoru in času, v katerem 
delamo in živimo, je gotovo naša 
stalna pomoč različnim likovnim 
kolonijam in slikarskim sreča
njem, predvsem mladih ljudi.

Malo je namreč znano našim 
delavcem in širši javnosti, da že 
desetletje z našimi izdelki odpira
mo tradicionalno slikarsko kolo
nijo mladih v Vuzenici, kjer po
leg mladih domačih slikarjev so

delujejo tudi otroci s Koroške in 
Madžarske. Poleg te kolonije, ki 
jo uvrščamo že med starejše, 
smo večkrat podprli prizadeva
nja organizatorjev škofjeloške 
kolonije, kolonije mladih gasil
cev, otrok iz Giitersloha v Zvezni 
republiki Nemčiji, pa tudi akcijo 
slovenskega šolskega muzeja iz 
Ljubljane — ta dela so bila raz
stavljena v Cankarjevem domu.

Letos so prvič s svojim progra
mom barv sodelovali tudi na Ti

tovi otroški koloniji v Bistrici ob 
Sotli, kjer se srečujejo mladi sli
karji z obeh bregov Sotle. Več
krat smo podprli akcijo »Risanje 
po pločnikih Ljubljane«, kjer so 
otroci sicer risali s kredo, naše 
pa so bile nagrade za vse sode
lujoče.

Pri vseh teh kolonijah gre za 
ustvarjalna srečanja mladih li- 

(Nadaljevanje na 118. strani)

naš aero 117



(Nadaljevanje s 117. strani) 
ltovnikov, ki poleg vsega drugega 
spoznavajo tudi kakovost naših 
barv.

Zelo pomembno je, da se mla
di ustvarjalci srečajo že na prvi 
koloniji z našimi barvami, kajti 
prvo srečanje se gotovo najbolj 
vtisne v spomin in ima dolgoro

čen ter velikokrat odločilen vpliv 
na usmeritev mladega ustvarjal
ca.

žal pa, prav v Celju, kjer smo 
nad posameznimi šolami prevze
li pokroviteljstvo, kjer bi, vsaj 
kar se tiče naše podpore, najlažje 
organizirali mlade likovne ustvar
jalce, se le-ti zapirajo v svoje

šole in ni pravega posluha ali 
prave pobude za organiziranje 
celjske likovne kolonije, čeprav 
smo tudi to že spodbujali in ob
ljubili vso pomoč.

Upamo, da bodo celjski likov
ni pedagogi v bližnji prihodnosti 
uspeli organizirati kaj takega.

Ivo Stopinšek

IZ DEJAVNOSTI KLUBA OZN

Septembra smo v naši delovni 
organizaciji organizirali delovno 
prakso za študenta iz Malija, ki 
študira v Ljubljani. Takšne prak
se naj bi postale stalna oblika 
sodelovanja z Zvezo afriških štu
dentov iz Ljubljane.

Po končani praksi nam je ma
lijski študent poslal pismo na
slednje vsebine:

»Kot tuji študent na ljubljan
ski Ekonomski fakulteti Borisa 
Kidriča sem se prek Zveze afri
ških študentov, ki sodeluje s klu
bom OZN v AERU, seznanil z va
šo delovno organizacijo. Čeprav 
je praksa trajala le petnajst dni, 
bi rad povedal svoje vtise o vaši 
delovni organizaciji.

Že sprejem je bil zelo prija
teljski in zelo prisrčen, prepri
čan sem, da lepšega ne more bi
ti. Takoj na začetku sem se se
znanil z organizacijo in delova

njem AERA in bil sem prijetno 
presenečen. Pregled proizvodnih 
obratov mi je pokazal celotno 
proizvodno verigo in solidno or
ganizacijo proizvodnje.

Najbolj zanimivo pa je bilo za
me to, da imajo vsi delavci 
AERO pri srcu. Imel sem obču
tek, da Aero ni le proizvodni 
kompleks, temveč tudi velika 
družina, kjer si vsi člani priza
devajo za harmonično delovanje.

Žal mi je, da vas in vašega de
la nisem mogel še bolje spoznati. 
Prepričan sem, da ima AERO še 
velike možnosti svojega poslan
stva v svetu, če bo tudi v prihod
nje vodil solidno zunanjetrgovin
sko dejavnost.

Vsem, ki ste se trudili, da sem 
v času svoje prakse spoznaval 
vas in vaše delo, iskrena hvala.«

DEMBA BOUNDY

OBISKALI SMO AERO

Iz glasila DO SAVA Kranj
Deževno vreme sredi oktobra 

ni pokvarilo veselega razpolože
nja udeležencev ekskurzije v de
lovno organizacijo Aero v Celju. 
Okrog 40 predstavnikov naših 
osnovnih organizacij sindikata in 
drugih družbenopolitičnih orga
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nizacij se je namreč tisto prosto 
soboto napotilo v omenjeni ko
lektiv, da bi si ogledali del nji
hove proizvodnje ter se z njimi 
pogovorili o njihovem poslova
nju, družbenopolitičnem delu, sa
moupravnem odločanju, težavah 
in uspehih.

Večina nas je poznala to celj
sko delovno organizacijo samo

po nekaterih izdelkih, ki jih upo
rabljamo pri vsakdanjem delu. 
Po selotejpu, matricah, kopirnem 
papirju in samolepljivih etiketah, 
čeprav je proizvodnja veliko šir
ša. O tem smo se lahko prepri
čali ob ogledu dela proizvodnje 
v tozdih Kemija in Grafika in 
kasneje v razgovoru, kot nam je 
glavni direktor delovne organiza
cije na kratko predstavil doseda-



nji razvoj in proizvodni program 
Aera.

Če primerjamo njihove proiz
vodne prostore, ogledali smo si 
nov del, z našimi, lahko ugotovi
mo, da so veliko bolje opremlje
ni in urejeni, ter da je proizvod
nja v veliki meri avtomatizirana. 
Gostitelji so opozorili, da je v 
starejših prostorih precej težje. 
Tako nekako kot na primer pri 
nas, ko si skupine ogledajo To
varno avtopnevmatike, stare va
ljarne pa ne.

Potem, ko smo si ogledali »na
stajanje« najrazličnejših obraz
cev, etiket, lističev za Jugoslovan
sko loterijo in množico drugih iz
delkov, smo se zbrali v novi de
lavski restavraciji, ki to ime res
nično zasluži. Tako po lični ure
jenosti, kot po kakovosti malice, 
ki je bila malo manj kot kosilo. 
Več let so zahtevali in si priza
devali za ustrezno rešitev prehra
ne v delovni organizaciji, tako 
kot v Savi, samo da so oni uspe
li. Podrobnosti med Savo in 
Aerom je pravzaprav še več, kar 
je verjetno tudi eden izmed raz
logov za dobro sodelovanje v 
zadnjih letih na različnih pod
ročjih. Poslovno, pri delu sindi
kata, na področju inventivne de
javnosti in še bi lahko naštevali.

Če na kratko pogledamo oseb
no izkaznico Aera, se moramo 
najprej ustaviti pri imenu. Pred 
zadnjo vojno je bilo to manjše 
podjetje v tuji lasti, imenovano 
Braunus. Po osvoboditvi so se 
odločili, da tovarno imenujejo 
Aero. Tako se je namreč imeno
val izredno tanek kopirni papir, 
ki so ga izdelovali in ki je bil ta
ko lahek, da je lebdel v zraku.

V novejši zgodovini te delovne 
organizacije so za njen razvoj po
membna sedemdeseta leta, ko so 
se združili z takratno celjsko ti
skarno, še pred tem pa z obra
tom proizvodnje celuloze v Med
vodah.

Sedaj je proizvodnja organizi
rana v štirih tozdih, in sicer: 
Kemija, Grafika, Šempeter pri 
Celju ter proizvodnja celoluze in 
papirja v Medvodah, poleg tega 
pa še tozd Trženje in Delovna 
skupnost skupnih služb. Skupno 
je zaposlenih več kot 2.400 de
lavcev. Proizvodni program ob
sega okrog 2.500 različnih izdel
kov.

Tako kot večina kemijske pre
delovalne industrije med njimi 
tudi Sava, so tudi oni v veliki 
meri odvisni od uvoženih suro
vin, ker domačih ne proizvajamo. 
Kljub temu, da svoje izdelke iz
važajo v več kot 30 držav, med 
njimi tudi v države v razvoju, 
ne pokrivajo uvoza z izvozom. Za 
zagotavljanje manjkajočih deviz
nih sredstev za nakup uvoženih 
surovin so se usmerili tudi v so
vlaganje v gostinsko-turistične 
objekte v črnogorskem primorju, 
podobno kot Sava v Rogaški Sla
tini. Veliko pozornost pa name
njajo tudi vlaganju in prodaji 
lastnega znanja na tuje, kjer so 
na Malti in v Siriji dosegli lepe 
uspehe, izdelani pa so tudi pro
grami sodelovanja z Egiptom, 
Angolo in drugimi. Nič manj po
zornosti pa ne namenjajo vlaga
nju v proizvodnjo na naših manj 
razvitih območjih, ki pa je del
no vezana na povečano proizvod
njo celuloze v Medvodah.

Tudi ko je tekla beseda o de
lu družbenopolitičnih organiza
cij, samoupravnih organov, soci
alnem varstvu in družbenem stan
dardu so bile ugotovitve dokaj 
podobne. Iz odgovorov je bilo 
razbrati, da je v njihovi delovni 
organizaciji nekoliko manj pere
ča problematika pri zaposlova
nju dela manj zmožnih sodelav
cev in pri razreševanju stano

vanjskih vprašanj. Več težav pa 
imajo s številom izgubljenih de
lovnih dni zaradi bolniškega sta- 
leža, ki je glede na naravo dela 
in pogoje dokaj visoko. Ker je 
več kot 40 odstotkov žena, se ob
čutno poznajo izostanki zaradi 
varstva otrok.

Ob ocenjevanju in primerjavi 
dela samoupravne delavske kon
trole kakšnih posebnih razlik ni 
bilo opaziti, razen ugotovitev, da 
dosedaj še ni našla svojega me
sta in vloge, kljub določilom v 
samoupravni zakonodaji.

Ob zaključku zanimivega in 
razgibanega razgovora so nam 
gostitelji obljubili, da bodo obisk 
vrnili še letos ali prihodnjo po
mlad. V šali je nekdo pripomnil, 
»da bodo takrat oni spraševali in 
nas, če ne bo drugače, spravili v 
zadrego, kot ste vi nas.«

Z gostitelji smo si popoldne 
ogledali znano podzemsko jamo 
»Pekel« pri Šempetru, kasneje pa 
smo se zadrževali še na družab
nem srečanju, tako da se je po
vratek domov kar krepko zavle
kel.

Med drugim smo tudi slišali, 
da so pred kratkim v delovni or
ganizaciji ustanovili »Kolesarski 
klub«. Torej še ena možnost več 
za sodelovanje na športno-rekre- 
ativnem področju.

Peter Bogataj

UTRDIMO SE PRED ZIMO

Privrženci športne rekreacije 
od poletja do jeseni niso držali 
križem rok. Poskrbeli so zase, 
plavali so, igrali tenis, hodili, te
kli ali kolesarili, igrali odbojko, 
košarko.

Tudi jesen ima svoje privlačno
sti za športno rekreacijo. Prevla
dujejo izleti v gozd, lahkoten tek, 
planinarjenje, kolesarjenje.

Ljubitelji smučanja pa že raz
mišljajo o zimi. Ko bo zapadel 
prvi sneg, morajo biti smučarji 
že pripravljeni na večje obreme
nitve, na težjo obutev, rabo palic 
in tudi na posebnosti hitre vož
nje po strmini. Zato se krepijo s 
hojo navkreber in navzdol, vzpe

njanjem po stopnicah, poskoki, 
počepi.

Kdor se poda na smučišče na
ravnost izza zapečka, se bo pri 
smučanju že po prvih urah utru
dil in verjetnost poškodb bo več
ja.

Peter Svet
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LIKOVNI AMATERJI V LIKOVNEM SALONU

V Likovnem salonu v Celju je 
bila 18. oktobra odprta razstava 
likovnih in ročnih del likovnih 
amaterjev — delavcev celjskili 
delovnih organizacij. Svoja dela 
je razstavljalo 40 avtorjev.

Z veseljem ugotavljamo, da je 
vedno več delavcev, ki se kot 
amaterji ukvarjajo z likovno de
javnostjo in s tem izpolnjujejo 
svoj prosti čas.

Našo delovno organizacijo so s 
svojimi deli predstavljali Lojze 
Pongrašič, Jurij Godec, Vinko 
Mauh in Vera Radič. Po ocenah 
strokovnjakov so bili naši pred
stavniki med boljšimi.

Razstava je bila posvečena kon
gresu sindikatov Slovenije in Ju
goslavije, pripravila pa jo je Kon
ferenca izvršnih odborov Zveze 
sindikatov Aero Celje oz. njena

komisija za kulturno dejavnost. 
Odprl jo je predsednik občinske
ga sindikalnega sveta Celje, Fran
ci Vrbnjak. V kratkem kultur
nem programu je sodeloval kvar
tet iz DO Ingrad Celje.

Razstava je bila odprta od 18. 
do 22. oktobra.

-DR-

KOT SREČA

Sedim na skalah, ob katere bu
tajo valovi razbesnelega morja in 
gledam veliko žarečo oblo, ki po
časi kot s posmehom tone v na 
pogled tako mehke večerne obla
ke.

Sonce — najprej rumena, nato 
pa vse bolj rdeča krogla, izginja, 
ne vem kam in zdi se mi, da po
zdravlja in napoveduje nekaj ve
likega in lepega. Kako rada bi za
držala to veliko kroglo in pogle
dala, kakšno skrivnost nosi v se
bi, ko se tako vabljivo smehlja. 
Pa je predaleč — roka ne seže do 
tja.

Tišina. Slišim le šum vetra z 
morja in glas penečih se valov, 
ki se ob obalah razbijajo v tisoče 
pršečih se lučk. Od nekod prihaja 
klic galeba.

Iz pristanišča je tiho izplula ja
drnica in lahen vetrič jo žene po 
morju. Glej vše bolj se oddaljuje, 
morda gre soncu naproti. Prepo
zno, kajti dan počasi ugaša in 
kmalu bo na nebu polno mežika
jočih lučk, ki so podobne drob
nim kresnicam.

Spet je minil en dan in jutri 
bom zopet sedela na skalah in 
gledala varljivi nasmeh sonca. 
Kaj ni kot sreča, ki se vedno iz
mika, se pokaže in spet odhaja, 
kdo ve kam?

Lučka
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PIONIRJI - DOPISNIKI S COŠ FRAN ROŠ POROČAJO KANČEK PROZE

V AJDOVŠČINI
V četrtek smo se pionirji do

pisniki iz vse Slovenije zbrali na 
14. srečanju pionirjev dopisnikov 
v Ajdovščini. Iz celjske občine 
smo bile nagrajene tri dopisnice. 
Vse z naše šole. Poleg mene so 
bile še Romana Kristan in Irena 
Ašič.

Ko se je dvorišče pred OŠ Bo
risa Kidrična napolnilo s 130 do
pisniki, so nas učenci Ajdovske 
Oš pozdravili s kratkim progra
mom. Po programu pa so nas 
razdelili med gostitelje. Učenci 
iz Celja in njegove regije smo 
odpotovali na Col, ki je devet ki
lometrov oddaljen od Ajdovšči
ne. Naši gostitelji so nas prijaz
no sprejeli. V petek zjutraj pa 
smo se s kombijem odpeljali v 
Ajdovščino, kjer smo se razdelili 
po učilnicah, ki so bile določene 
za razne časopise. Po pogovoru 
z uredniki teh časopisov, smo od
šli v Pilonovo galerijo, kjer smo 
si ogledali razstavo predvojnih 
glasil in glasil lanskega šolskega 
leta. Popoldan smo si ogledali 
tovarno Teksina, nato pa smo se 
z avtobusi odpeljali v Vipavo. 
Zvečer smo se z našimi gostitelji 
zopet odpeljali na Col. V soboto 
pa smo se poslovili od naših pri
jateljev. Slovo je bilo kar težko, 
saj so se med nami navezali že 
kar tesni stiki. V Ajdovščini pa 
smo si ogledali še direktni pre
nos Pionirskega tednika in pode
litev nagrad posameznim glasi
lom ter predstavo Hiša tete Bar 
bare. Po kosilu pa smo se odpe
ljali na svoje domove.

Damjana Teržan, 8.b 
COŠ »Franc Roš« CELJE

PRIČETEK 
ŠOLSKEGA LETA

Pričelo se je novo šolsko leto. 
Starši kupujejo šolske potrebšči
ne. Na šoli pa je zopet veselo. 
Dobili smo tudi nove učence pr
vih razredov. Tudi nekateri uči
telji so prišli na novo na našo

šolo. Učitelji pa razredih nare
kujejo urnike. Vsi mislimo, pa 
saj bo tudi to šolsko leto hitro 
poteklo. Pred nami pa je še kup 
nepredelanih knjig, delovnih 
zvezkov in knjig, ki jih bo treba 
prebrati.

Učenci se vključujemo v razne 
aktivnosti in krožke.

Vsi vesele volje pa bomo tudi 
to šolsko leto pridno pogledali v 
knjige in se pridno učili.

Aleš Fister 
COŠ »Fran Roš« CELJE

PIONIRSKA
KONFERENCA

Devetindvajsetega septembra 
smo imeli na naši šoli pionirsko 
konferenco. Kot gostje so se kon
ference udeležili tovariši iz Ti
tovega Velesa. Nato je tovariši
ca ravnateljica pozdravila kon
ferenco in goste. Dosedanja pred
sednica Barbara Kruhar je pred
lagala delovno predsedstvo kon
ference. Za predsednika smo iz
volili Resinoviča, za člana pa 
Lipovška in Peroviča. Ko so ti 
zasedli svoje prostore, je pred
sednik predlagal dnevni red. Naj
prej so predsedniki krožkov po
ročali o delu in uspehih v lan
skem šolskem letu. Predstavili 
so tudi program dela v krožkih 
in kaj rabijo za nadaljnje delo. 
Namestnik pa si je vse zapisal. 
Ko smo to končali, so bile na 
vrsti volitve za nov odbor. Nato 
je predsednik predlagal, naj to
variši iz Titovega Velesa kaj po
vedo. Poudarili so, da je pri njih 
tudi celodnevna šola, ki nosi ime 
po našem borcu za svobodo — 
po Titu. Vzpodbudili so nas za 
nadaljnje delo na šoli. Ravnate
ljica je povedala poslovilno bese
do in razšli smo se.

S petjem zbora se je pionir
ska konferenca končala.

Andreja Strmole, 7.b 
COŠ »Fran Roš« CELJE

RAZMIŠLJANJE
še iz šolskih klopi se spomi

njamo tistih tradicionalnih stav
kov: Jesen prihaja; dnevi posta
jajo krajši, noči daljše. Listje ru
meni in odpada ...

Spet je jesen. Utrujeni smo od 
vseh dogajanj nemirnega, burne
ga življenja, kakršnega nam pri
naša atomska doba, doba neneh
nega prizadevanja in hlastanja 
za pridobitvami moderne tehni
ke. Vse bolj nam jemlje čas, za 
sožitje z naravo, vse preveč nas 
preobremenjujejo vsakodnevni 
problemi...

Jesen je tisti letni čas, ko naj 
bi našel človek čas tudi za to, 
da se ozre na svojo prehojeno 
življenjsko pot, ko naj bi napra
vil sam pri sebi nekakšno malo 
inventuro, ko naj bi spoznal in 
ugotovil, kaj lahko še popravi, 
spremeni, nadoknadi. Take misli 
navdajajo človeka, ko se poda na 
sprehod v jesensko naravo, da 
se navzame njenega blagodejne
ga miru, naužije njenih toplih 
barv — kar naj blagodejno vpli
va na naše vsakodnevne medse
bojne odnose...

(Lovro)
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ŠPORTNIKI - ZAMEJCI NA OBISKU

Delavci celjskega AERA nave
zujemo trdne prijateljske stike z 
našimi zamejskimi Slovenci v Ita
liji.

Tako je bila 25. septembra na 
enodnevnem obisku v naši delov
ni organizaciji skupina članov 
športnega društva BREG iz Doli
ne pri Trstu, ki jih vodi prizadev
ni rojak in športni delavec Silvan 
Klabian.

Predstavniki vodstva in Konfe
rence sindikata naše delovne or
ganizacije so gostom predstavili 
delo in življenje v svojem kolek
tivu, zamejski rojaki pa so orisali 
prizadevanja in uspehe svojega 
društva, ki združuje 450 Sloven
cev iz Doline in tržaške okolice.

Sobotno popoldne so namenili 
ogledu Celja in prijateljskemu

srečanju — rekreativnim tek
mam v malem nogometu na igri
ščih v Skalni kleti.

Na turnirju je tudi tokrat, no
gometaši so se srečali že lani na 
gostovanju v Italiji, zmagalo 
moštvo naše DO, čeprav izidi ni
so bili najpomembnejši, saj je bil 
namen srečanja z našimi rojaki 
poglabljanje stikov in nadaljeva
nje potrjevanja tradicionalnih ve
zi, ki nam vsem veliko pomenijo.

Prisrčno in iskreno sodelovanje 
z našimi zamejskimi Slovenci se 
bo uspešno nadaljevalo in tudi v 
prihodnje prispevalo nemajhen 
delež pri podpori njihovih priza
devanj, povezavi z matično domo
vino in graditvi mostu prijatelj
stva med narodi.

Silvan Klabian: — Z obiskom 
smo zelo zadovoljni in si srečanj 
z delavci AERA še želimo, še po
sebej pa bi se rad zahvalil za pri
srčen sprejem in gostoljubje in 
upam, da se bomo kmalu spet 
srečali.
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USTANOVLJENA KOLESARSKA SEKCIJA AERO

V zadnjih letih dobiva rekre
acijsko in tekmovalno kolesarje
nje pri nas vse večji pomen. Vse 
več je udeležencev na kolesarskih 
izletih, trimskih akcijah, »Vsi na 
kolo za zdravo telo« in raznih 
maratonih. Več varnosti na ce
stah je v organiziranih skupinah 
in pod vodstvom izkušenih kole
sarjev. Takšnih skupin je po Slo
veniji vse več in to je spodbudilo 
naše delavce k ustanovitvi kole
sarske sekcije.

Na ustanovnem sestanku kole
sarske sekcije v naši delovni or
ganizaciji, 5. oktobra, je bilo do
govorjeno, da bo sekcija pričela 
z rednim delom prihodnje leto.

Do konca letošnjega leta bodo po
tekale organizacijske in strokov
ne priprave.

Zato vabimo vse, ki se navdu
šujejo za rekreacijsko in tekmo
valno kolesarjenje, da se prijavi
jo animatorjem kolesarske sek
cije:

v Grafiki — Blažu Črepinšku 
in Antonu Mlinarju, 

v Kemiji Celje — Acu Ibraimo- 
vu in Igorju Nunčiču, 

v Trženju — Otmarju Košto- 
maju,

v DSSS — Petru Svetu, 
v Kemiji Šempeter — Daniju 

Zagoričniku.
Peter Svet

PRED KONFERENCO PLANINCEV

Z izletom na Kopitnik, peko 
kostanja in še z ostalim prijet
nim razvedrilom končujemo le
tošnji planinski program. Ostaja 
le še nekaj dni do skupnega sni
denja na planinski konferenci. 
Letos bo le-ta v petek, 17. decem
bra v prostorih NAME v Levcu. 
Uspeli smo poiskati in zagotoviti 
prostor, ki kolikor toliko zadošča 
vsem zahtevam, posebno ugod
nim prevozom. NAMA je zanimi
va tudi zaradi cen, pa tudi dru
gače prijetna. Končno bomo vsi 
skupaj v enem prostoru in prav 
zavoljo tega še nekaj resnih ter 
dobronamernih napotkov.

Konferenco bomo pričeli ob 18. 
uri. Ne samo želja, temveč dolž
nost vsakega našega člana je, da 
pride točno, saj bomo na konfe
renci sprejemali skupne odločit
ve za leto 1983. Pa tudi drugače 
je vedno dovolj zanimivega v raz
nih poročilih ter pri tvornem 
vključevanju v razpravo.

Vsak planinec bo prejel še o- 
sebno vabilo, ki hkrati velja kot

vstopnica in bon za večerjo. Pri 
vstopu boste plačali po osebi 50 
dinarjev; ta denar je izključno na
menjen kot prispevek za glasbo. 
Zato ne pozabite, prosimo, brez 
vabil — NI VSTOPA. Slučajnim 
zamudnikom bomo dovolili vstop 
v dvorano še med 18. in 18.30 
uro, kasneje pa ne. Ne zanašajte 
se na način nekaterih naših čla
nov, ki so v dvorano včasih pri
hajali kasneje, po uradnem delu. 
Da ne bo nepotrebnega prereka
nja ali zamere, raje upoštevajte 
napovedani čas. Tudi zato, ker 
smo ob pripravah skupno z vod
stvom NAME ugotovili, da je naj

bolje, če so vrata po določenem 
času zaklenjena.

Naš pripravljalni odbor ter vse 
starešinstvo vas torej vabi na 
KONFERENCO PLANINCEV, ne 
pa le na razvedrilni del srečanja. 
Tudi tu bo nekaj novega — naj 
pa še ostane skrivnost, ki bo kas
neje prijetna.

Vse planince tudi obveščamo, 
da bodo poverjeniki še pred kon
ferenco razdelili programe tur in 
izletov ter vseh ostalih aktivnosti 
za leto 1983. Tako se boste lažje 
pripravili na konferenco.

Franc Perc



LITERARNA SNOVANJA

BABICI
»Tvoje življenje je bilo drugačno od življenja vseh drugih mater. 
Tvoje življenje je polno trpljenja in bridkih spoznanj.
Oči so motne od joka in odrekovanja.
Roke so trde od dela — garanja, da mogla vrniti bi vse. 
življenje ti vrisalo v lice že mnogo globokih je brazd.
V njih piše, da mnogo, premnogo, si dala zame in moj jaz.
Iz žuljev, solza, neprespanih noči, zdaj nov človek živi.
Čeprav je močan, ti ne more vrniti, kar dala si ti...

Babica! Koliko neizmerne to
plote in nežnosti je v tej besedi. 
Babica! Koliko ljubezni je v te
bi, in koliko je mojega spoštova
nja do tebe ... Neizmerno. Babi
ca, najraje te imam.

Veliko lepega bi rada napisala 
o tebi, o lepoti, ki se skriva v 
tvoji duši, pa ni tako velike bese
de, ki bi povedala vse.

Gledam te, kako spokojno spiš 
v postelji. In, ali veš, draga ba
bica, da bi te najraje objela in ti 
povedala, kako te imam rada ter 
da moraš, moraš, to je več kot 
želja, premagati zahrbtno bole
zen. Rada bi se ti zjokala na pr
sih in ti rekla, da ne smeš umre
ti, da ne smeš zapustiti življenja, 
da si predobra, da te imamo pre
več radi. Babica ...

Se še spomniš, kako zelo si bi
la vesela, ko si praznovala šest
deseti rojstni dan in ko so te ob
darili, jaz pa sem napisala pesem

o tebi, pesem, ki je skrivala v 
sebi občudovanje do tebe in vso 
iskreno ljubezen.

Spomnim se, da si sedela vsa 
drobna, z modro ruto na glavi, 
pri mizi in se svetlo smehljala. 
Čudovito svetel smehljaj ti je 
igral na licu. Stopila sem pred 
tebe, s šopkom vijolic v roki, v 
drugi pa sem držala zmečkan list 
papirja. Bolj ko si poslušala mo
jo izpoved, bolj ti je z lic izginjal 
nasmeh in na koncu trepalnic so 
se prikazale svetle, drobne, rosne 
kapljice. Počasi si sklenila roke 
in dahnila: Hvala ti...! Planila 
sem ti v objem in spomnim se, 
da sem rekla le: Babica, rada te 
imam ...« Tvoje tople oči pa so 
bile polne rosnih kapljic. Veš, ba
bica, to so odlomki življenja, ki 
jih ne pozabiš. Babica moja, naj
dražja! Babica, zelo sem ponosna 
nate, kako rada te imam in kako 
zelo, zelo si želim, da bi ti bila

vsaj malo podobna. Po tvoji ne
izmerni dobroti. Babica, dobra si 
kot kruh. Babica, ti si kot kruh, 
ti si sonce ...

Čutim, da ti življenje izpilo iz 
srca poslednjo je moč, da v tvo
jih očeh ni več iskrivosti, da so 
vsak dan bolj žalostne.

Babica, ne smeš umreti, ker 
bo življenje izgubilo svojo lepo
to, svojo svetlobo, sonce in žarki 
bodo potemneli, ker te ne bo več. 
Babica, to, kar te prosim, je več 
kot prošnja, upri, upri se temnim 
silam in premagaj bolezen in daj, 
da bo v tvojih očeh spet zasijala 
svetloba.

Babica! Če bi umrla, bi umrl 
del mene, ker te imam preveč ra
da.

Babica! Kaj naj še napišem o 
tebi. Rada bi še napisala, rada bi 
na glas povedala, da si zame naj- 
dražja, da si edina, da si edini 
človek, ki ga globoko spoštujem.

»Čeprav ti življenje izpilo iz srca poslednjo je moč, še vedno v očeh je drobna skrivnost, še vedno 
isti zanos.

Ni ga človeka, ki lahko očita ti nekaj nekoč, ker vse, kar lahko bi očital, je to, da si dobra zame 
preveč...«

Cvetka Veber

PESMI

Morda v odsevu sanj, 
ko te objema mavrica — 
čutiš nežnost in toplino.
In ne zavedaš se, da ni resnica — 
ko te zbude, vse to bo mimo.
A vendar upaš, pričakuješ — 
morda pa jutri se zgodi, 
četudi le v odsevu sanj, 
ko spet lep svet te vabi 
in ti stopiš vanj ...

Ali čutiš, moj prijatelj, 
kako poletje se v jesen spreminja, 
ko listje pod nogami zašušti, 
ko radost tvoja vedno bolj

izginja
in se vate tiho hlad vseli.
Ali čutiš, moj prijatelj, 
kako srce se z žalostjo bori?
Ali si, tako kot jaz osamljen tudi

ti?

Spomin le vedno bo ostal, 
na tiste srečne, lepe dni; 
še našel si, kar si iskal, 
ko roka roko našla je v temi. 
Potem nenadoma je svet obstal, 
ni starih, znanih ti poti; 
zdaj veš, da sreče nisi preigral, 
da mimo tebe spet hiti.
A vendar se ne boš predal, 
ko senca upanja ti spet zbledi; 
kar ti boš dajal, boš jemal, 
če ne laž, iskrenost v tebi še živi.
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HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMOR

uro
4. Spoštuj vratarja in 

kuharico, da ti bo 
dobro na zemlji

5. Ne ubijaj delovnega 
časa

6. Ne nečistuj
s pljuvanjem in 
odmetavanjem čikov

7. Ne kradi svojemu 
sodelavcu dela iz rok

8. Ne izgovarjaj se z 
bedastimi izgovori

9. Ne želi si svojih 
bližnjih sodelavk 
oz. sodelavcev

10. Ne želi si svojega 
bližnjega analitične 
ocene

(Lovro)

- Presenečeni boste, 
če vam povem, 'ro
li ko prihranim na 
teden...

— Ne mucek, ne morem ti dati 
teh gob, saj vidiš da so strupene.

ZAZNAMOVAN S/.......
UBILI TE RODO 
2 AR ADI DENARJA...

V ZNAMENJU KOU N

IZ GLASILA »SAVINJA« - 
LIK SAVINJA CELJE

- Hi pomembno zakaj. 
Peterčku povej, naj 
z njihovim psom ne 
prihaja na obisk...

NEVZGOJENOST

V mestnem avtobusu se prito
žuje starejši potnik:

— Poglejte mladino! Mirno se
di in se sploh ne zmeni za sta
rejše ženske.

— Kaj se razburjate, saj vam 
je fant odstopil prostor, ga je 
skušal pomiriti sosed.

— Ja, kaj pa moja žena, ki še 
vedno stoji?

Zasvojenci 
tehnične stihije
Povedati si nimamo 
ničesar več, 
samo še govorimo.
Poslušati ne znamo 
nikogar več,
samo še prikimavamo, hitimo. 
Gledati ne znamo 
ničesar več,
razen številk, semaforjev 
in barvne televizije.
Zasvojenci tehnične stihije.

Ika Martonoši



Celje - skladišče
D-Per

SNOV ZA 
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LJENJE
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(DANILO)
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PREBAVIL

TOVARNA 
V SLOV- 
BISTRICI

Afriški

VELETOK

FR IFO MO
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GLOBEL
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NEGRI

rffi 452/1982
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Ž- IMENA zabavne/ 
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X
SKUPNO 
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AZIJO IN| 

EVROPO
POZDRAV

Ob
ODHODU

UPANJE
ZRAČNI

DUH
STAR.
SLOVAN

VISOKO
LISTNATO
DREVO

GOSPODAR
Cirkuški panoga
HUMORIST P

GORSKI 
REŠEVAL HI 
ČOLN

OGLAŠANJ! 
NED
SPANJEM
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OGLAŠANJE

RUDI. 
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PLAST
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NA VASI
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tuRJAN

£L
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OJSTRANJ 
LISTOV n/
KORUž' 
STORŽU

DIVIGHT
EISEN-
HOVUER.

IGRALKA
MAC 61A«
KATRAN

JULIJIN

LJUBIMEC

ŽIVALSKA
NOŽIČA

strokza
PROMET
KRILO RIM 
Koritnice

DANEU POOSTAVE«
KRAJ PRI
LJUBLJANI

IGRALKA
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GR. 
MODRICA 
KoMEPljE

SoToRSko
naselje

VODNA
ŽIVAL
RlM-606
LjUBEZHI
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SILICIJ
VRTNA

HIŠICA
PREGOVOR

PAEBIV
čačka

IJADRAN
OTOK

M GR- BOG- 
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LUKA V 

IZRAELU

SESTAVIL
JANEZ
RORENT

SRb' 
H THE

NINO 
0-0 61C

IVO 
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Za nagradno križanko št. 4 smo prejeli 128 rešitev. Nagrade je žreb razdelil takole:

1. nagrada (200 din) — Vesna CETINA — TOZD Kemija Celje
2. nagrada (150 din) — Veronika DIMEČ — DSSS
3. nagrada (100 din) — Miro KUDER — TOZD Kemija Šempeter

Izrezek z vpisano rešitvijo nagradne križanke pošljite na naslov: Kadrovski in splošni sektor AERO, 
Čuprijska 10, Celje.

Na pisemski ovitek napišite: NAGRADNA KRIŽANKA 5.

Pri žrebanju bomo upoštevali pravilne rešitve, ki bodo v našem uredništvu do srede, 9. decembra 
1982.


